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In anul acesta, cultura porumbului boabe a ocupat în gospodăria de stat Jimbolia o suprafață de 1.700 hectare- din care 204 hectare au fost irigate. Producția medie planificată pe gospodărie a fost de
Arăturile de toamnă bine îngrășate

baza recoltelor bogate din anul viitor
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activitatea capacitatea

de cinci ori, iar crescut cu 171 arătura execu-

Oamenii muncii 'din agricultură muncesc cu însuflețire pentru îndeplinirea cu succes a sarcinii trasate de partid și guvern, de a spori neîncetat producția agricolă vegetală și animală. Paralel cu recoltatul, ei au dat o mare atenție executării în timpul optim și în condiții agrotehnice superioare a semănăturilor de toamnă. Acum se seamănă ultimele suprafețe în zonele nordice, lucrare care urmează să fie terminată în cîteva zile. / încheierea colectivizării agriculturii, existența unui numeros parc de tractoare și mașini agricole, sprijinul primit din partea cadrelor de specialiști care lucrează nemijlocit în unitățile de porducție, a specialiștilor de la stațiunile experimentale și a consiliilor agricole, au permis ca cele mai mari suprafețe să se semene în epoca optimă. De asemenea, condițiile agrotehnice în care s-a făcut această lucrare sînt superioare celor din anii trecuți. O bună parte din cerealele de toamnă au fost semănate după plante bune premergătoare șl în arătură făcută din vară. Pentru fiecare zonă naturală s-au folosit semințe din soiurile recomandate de către Consiliul Superior al Agriculturii, condiționate și tratate împotriva bolilor și dăunătorilor. In vederea fertilizării solului și asigurării rezervei de hrană necesară plantelor, pe mari suprafețe s-au dat îngrășăminte naturale și minerale. Terenul a fost lucrat mai bine șl la adîncime co« respunzătoare, asigurmdu-se un bun pat germinativ pentru semințe. în felul acesta s-a pus o bună temelie recoltei de grîu din anul 1963.Odată terminată campania însă» mînțărilor de toamnă, trebuie făcute arături adinei pentru semănăturile de primăvară. Arăturile adinei de toamnă bine îngrășate sînt o condiție esențială pentru obținerea u- nor recolte mari la porumb, floa- rea-soarelui sfeclă, cartofi etc.în condițiile acestui an, cînd seceta care a bîntuit în vairă s-a prelungit, o parte din suprafețele arate vara și destinate semănăturilor de primăvară, au fost semănate cu cereale de toamnă, rămînînd suprafețe mal mari ca în alți ani care trebuie arate în toamnă. De aceea, este necesar să se organizeze munca și să se folosească tractoarele cit se poate de chibzuit, pentru ca în această toamnă să nu rămină nici petic de pămint nearat.Efectele unei arături adinei toamna bine fertilizate se lungesc nu numai asupraducțiilor din anul ce vine ci și a- Supra celor din anii viitori. Soiurile valoroase de plante cultivate în prezent cresc viguros și dau producții mari numai pe terenurile lucrate bine și îngrășate corespunzător.Prin arat, stratul bătătorit de pămint se introduce sub brazdă și se Scoate la suprafață stratul din adîncime, structurat, favorabil pătrunderii aerului și apei. Odată cu aratul se îngroapă sub brazdă resturile recoltei precedente, buruienile, o mare parte din semințele acestora precum și îngrășămintele administrate înaintea arăturii de toamnă. Prin arat pămintul devine afinat, volumul porilor crește, iar aerul și apa se pot înmagazina în cantități miari. In condiții bune de aerisire și ’umiditate, viețuitoarele din sol devin mai active. Reacțiile biochimice care au loc ca urmare a activității acestora duc la descompunerea tuirilor vegetale încorporate în și la îmbogățirea cu substanțe tritive accesibile plantelor.în general în țară, anul acestacondiții prielnice pentru executarea unor arături de bună calitate. Dar și acolo unde stratul arabil nu este umezit pe toată adîncimea lui trebuie să se facă neîntîrziat această #u orare.“ CÎT DE ADÎNCTREBUIE SĂ ARAM?Este cunoscut faptul că prin arătura adîncă se afinează solul mai

profund, se favorizează bacteriilor, se mărește solului de reținere a apei din ploi și zăpezi, sistemul radicular ’.a plantele cultivate se dezvoltă mai bine și se reduce gradul de îmburuie- nare. Pe solul brun roșcat de pădure din preajma orașului București arătura adîncă de toamnă a sporit cantitatea de azotați cantitatea de apă a tone la ha, față de tată mai în față.în vara excesiv de secetoasă a a- cestui an, pe terenurile arate adine toate culturile au rezistat mai bine la secetă, rezerva de apă s-a păstrat mai economic și a fost folosită în măsură mai mare de către plantele cultivate. Date experimentale și de producție arată că arăturile
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adinei ș: de calitate asigură producțiile cele mai mari- La Fundti-ea, unde seceta a fost neobișnuit de accentuată, pe terenurile cu arături adinei de toamnă porumbul a dat recolte de peste 4500 kg boabe la hectar. Recolte asemănătoare s-au obținut la numeroase gospodării de stat și colective din Bărăgan care nu făcut arături adinei de toamnă.In faza actuală de dervoltare a agriculturii noastre, eu colectivizarea terminată de eurind. arătările adinei reprezintă mijlocul de bază în lupta contra buruienilor ce se înmulțesc vegetativ prin rixomL muguri de pe rădăcini etc., în distrugerea haturilor, in nivelarea coamelor și șanțurilor, în aducerea solului in stare bună.CÎND TREBUIE FĂCLIE ARATURILE AD1NCI PENTRU SEMĂNĂTURILE DE PRIMĂVARĂ?Cu cit arăturile adinei se fac toamna mai devreme, cu atît activitatea microorganismelor decurge mai intens și se acumulează cantități mai mari de elemente nutritive pentru plante.Experiența și practica au dovedit că pe terenurile arate primăv obțin totdeauna recolte mici, far în anii secetoși producția adesea este compromisă. Aceasta se daâorește faptului că in terenurile rârnăse nearate din toamnă ac-rAo.e^zĂ cantități mai mici de apă Ia timpul iernii, care se pierd îh h-Jă în urma executării arăăti primăvară.
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Tn chnpia rv-rA-ri și în Dobrogeo. unde de obicei cad cantități mici de zăpadă care este spulberată de viat, pămintul din crestele brazdelor negrăpate este supus la mari variații de uscăciune și umezire. de Îngheț șî dezgheț. Ca urmare a a- cestor mari variații, grăunciorii de pămint se pulverizează și adesea sînt spulberați de vînt. La despri- măvărare arăturile de toamnă negrăpate se zvintă neuniform. Cînd crestele sint zvîntate, solul dintre acestea este încă atît de umed incit nu se poate intra cu tractorul la grăpat. Cînd se zvintă porțiunile de pămint dintre creste, solul de pe creste și-a pierdut rezerva de apă și este supus spulberării.Din cercetările făcute rezultă, că arăturile de toamnă trebuie gripate in același timp cu aratul, folosin- dn-se grapa stelată. în felul acesta, arăturile de toamnă rămîn netede, pămintul dospește mai uniform și este expus mai puțin procesului de eroziune prin vînt. Pe solurile din zonele unde cad mai multe precipitații (soluri brune de pădure, podzo- luri. lăcoviști șî aluviuni), pentru evitarea formării crustei șt păstra-
(Coattaurc fa paj. « 3-4)

res- sol nusînt

in raionul fetești

Treierișul orezului 
trebuie urgentatGospodăriile colective din raionul Fetești au cultivat în acest an o suprafață de 745 ha cu orez. Deși recoltatul acestei valoroase culturi s-a terminat de multă vreme, treierlșul însă întîrzie în mod nejustificat. Astfel, pînă de curînd orezul nu fusese treierat decît în proporție de 24 la sută. în afară de G.A.C. Făcăieni, care a terminat treierișul recoltei de pe cele 40 de hectare cultivate cu orez și G.A.C. Săveni, unde această lucrare este mai avansată, celelalte gospodării colective sînt mult rămase în urmă. Pînă zilele trecute, în G.A.C.-urile Vlădeni, Hagieni, Frăți- lești și Tăndărei, treierișul orezului nici nu începuse. Defectuos se desfășoară treierișul și în G.A.C.-urile din Maltezi, Stelnica și Bordușani.Conducerile S.M.T.-urilor și ale G.A.C.-urilor cultivatoare de orez din raionul Fetești, au datoria să ia măsurile ce se impun pentru impulsionarea treierișului orezului, astfel incit această lucrare să fie terminată în cel mai scurt timp.

CONST. GH. BANCIU corespondent

Cu planul anual îndeplinitHărnicii mecanizatori de la SALT. Săver.:. regiunea Suceava. desfS- F-irind larg întrecerea socialistă, au îndeplinit planul anual de producție cu 75 n-e mai devreme.La obținerea acestui succes o contribuție de seamă a avut-o în primul rînd buna organizare a muncii brigăzilor de tractoare, in fruntea cărora sînt comuniștii Gheorghe Ficiuc. Gheorghe Maxiniuc, Gheorghe Bicușcă, Mihai Dumitru. Ion Nechita și alții.Prin respectarea riguroasă de către majoritatea mecanizatorilor a planului de îngrijiri tehnice s-a reușit menținerea in permanentă stare de funcționare a tractoarelor și a mașinilor agricole, ceea ce a dus la obținerea une productivități de 313,7 hantri pe tractor convențional, față de 258,4 hantri planificați, și la realizarea unui preț de cost de 64 lei per hantru, cu 2 lei mai mic față de angajamentul luat.Ing. rULIU BRETTFELD corespondent
Material saditor pomicol peste plancarieanul 1959 în gospodăriei din Seini, egiu- Maramureș. s-aIn drul stat nea înființat o pepinieră pomicolă cu o solă a- nuală de 8 ha.Această pepinieră are sarcina de a produce anual 120.000 bucăți pomi altoițL adică atît cit este necesar pentru plantarea anuală a cite 1.000 ha de livadă.

Prin aplicarea agro, tehnicii Înaintate, prin controlul și îndrumarea permanentă ce pe sola de 8 ha anul trei s-au obținut în acest an. 153.000 pomi altoiți, adică cu 33.000 bucăți peste plan. Prin această realizare pe lingă că se pune ia dispoziția gospodăriilor de stat și a gospodăriilcr colective o cantitate

mai mare de material săditor pomicol, s-a a- juns și la reducerea prețului de cost planificat.In munca depusă in cadrul pepinierei s-au evidențiat tov. Minai Gligier. Iosif Mancz, Maria Pop. Floare On- ciu șt Maria Vneu.

4.040 kg. porumb boabe la hectar. Noi însă realizăm peste 6.000 kg. boabe la hectar.Din suprafața cultivată cu porumb, 1.250 hectare a avut drept premergătoare păioase, iar restul de 450 hectare s-au cultivat, după porumb. întreaga suprafață a fost arată în toamnă la adîncimea de 28-35 cm, cu pluguri prevăzute cu scormonitori. Marea majoritate a suprafețelor care fuseseră ocupate cu păioase, au fost arate și în vară la adîncimea de 20—24 cm., cînd s-au incorporat și îngrășămintele naturale și fosfatice. In total, pe o suprafață de 250 hectare s-au a- plicat cite 25- 30 tone de gunoi de grajd la hectar, pe 431 hectare s-au administrat 172 tone îngrășăminte fosfatice, iar pe cele 204 hectare i- rigate s-au încorporat 80 tone îngrășăminte fosfatice și 40 tone azo- toase.In primăvara anului 1962 terenul a fost lucrat cu grapa reglabilă imediat ce a început desprimăvărarea, iar pînă la însămînțare s-au mai executat două discuiri cu G.D.4 urmate de grapă.Insămințarea porumbului a fost pregătită temeinic, făcîndu-se proba fiecărei mașini. 2 S.P.C.-2, pe hibrizi și calibre. Cantitatea de sămînță dată a variat între 13 și 17 kg la ha, în funcție de caracteristicile semințelor. Distanța dintre rinduri a fost de 80 cm, pe 794 hectare, și de 100 cm pe 906 hectare. Adîncimea de semănat s-a menținut la 8—10 cm, iar către sfirșitul perioadei de în- sămințare, datorită uscării terenului, s-a ajuns la 11-12 cm adîncime.O atenție deosebită s-a acordat semănatului, supraveghîndu-se lucrul fiecărei semănători, ceea ce a asigurat realizarea întregii suprafețe fără goluri și greșuri in rinduri perfect drepte. In felul acesta s-a obținut o răsărire uniformă, cu • densitate de circa 46.000 de plante la hectar în terenul neirigat și de circa 57.000 plante la hectar în cel irigat.La 4-5 zile după semănat, întreaga suprafață a fost grăpată pentru a preintimpina imburuieni- rea. iar atunci cind porumbul a a- vut 4-5 frunze s-a executat o lucrare eu sapa rotativă pe întreaga suprafață, pe anumite parcele lucrarea s-a repetat.Prima prășită mecanică s-a executat la adîncime de 8-10 cm în scopul aerisirii și încălzirii solului în profunzime, bine reglate și viteză mică de rele prașile adîncimea de lucru a scăzut treptat, iar viteza de deplasare a crescut pînă la 10 km pe oră. S-au efectuat 3 prașile mecanice pe toată suprafața, iar a patra numai pe anumite parcele, deoarece pe restul suprafeței plantele erau prea puternic dezvoltate. Prașila manuală pe rînd s-a executat de două ori pe întreaga suprafață, iar pe anumite parcele precum și în sectorul irigat s-a executat și a treia oară. Pentru a ușura prăși- tul manual al porumbului care a- vea o densitate mare pe rînd, sapele au fost recondiționate, cele

35 tone pe care la hec- la cea

că exact parcelă pe care

cultivatoarele fiind deplasindu-se cu o lucru. La următoa-

mai mari fiind tăiate la dimensiuni potrivite.Răritul s-a făcut cu echipe spe» ciale de muncitori instruiți. Lucra» rea s-a executat prin smulgere manuală, fără sapă. După executarea lucrărilor de întreținere, densitatea medie pe terenurile neirigate a fost următoarea: Ia H.D.-409 între 31.000- 35.000 plante la hectar; la H.D.-306 între 34.000-36.000 plante la ha, iar la H.D.-203 între 35.000-38.000 plante la hectar. Pe terenul irigat densitatea medie după lucrările de rărit și în- i treținere a fost de circa 50.000 i plante la hectar. Udările s-au dat în momentele critice, executîndu-se trei udări cu cite 300 m.c. apă Ia hectar în medie la fiecare irigare. (Din lipsă de apă nu s-a putut da o normă mai mare).Producțiile obținute în gospodăria noastră, au variat de la o parcelă la alta, în funcție de lucrările executate. Pe 204 hectare irigate, arate din vară Ia 22 cm adîncime cînd s-au încorporat și cite gunoi de grajd la hectar, și am administrat cite 400 kg tar superfosfat în toamnă,de a doua arătură executată la 32- 35 cm cu scormonitorul, precum și cite 200 kg la hectar îngrășăminte azotate aplicate fazial, în cursul vegetației și unde am folosit sămînță H.D.-409, am realizat o producție medie de peste 10,400 kg porumb boabe la hectar.Semnificativ este faptul în aceleași condiții pe o mică, și ea irigată, darn-am executat arătura a doua, s-au realizat numai 7.500 kg porumb boabe la hectar. Și mai grăitor este faptul că pe o parcelă de 77 hectare (neirigată) pe care s-a executat o singură arătură, in luna martie, producția a fost de numai 4.400 kg boabe la hectar, ceea ce reprezintă cea mai mică producție pe gospodărie. De aici rezultă limpede însemnătatea covîrșitoare a pregătirii terenului și avantajele ce decurg din executarea a două arături.O altă constatare instructivă este în legătură cu perioada de semănat. De pildă, la brigada a Vl-a, pe o suprafață de 16 hectare însămîn- țate la 22 aprilie s-a obținut o producție de 8.000 kg porumb boabe la hectar, iar pe o parcelă vecină, în condiții identice, cu singura deosebire că semănatul s-a făcut între 2 șl 5 mai. recolta a fost mai mică cu 1.400 kg la hectar, adică de 6.600 kg la hectar.Pentru anul 1963 gospodăria noastră are sarcina să cultive porumb pe o suprafață de 3.570 hectare, adică să se specializeze în cultura porumbului și să realizeze o producție medie de 5.000 kg boabe la hectar.Noi sîntem ferm hotărîți să îndeplinim și să depășim această sarcină. în acest scop ne îngrijim de pe acum de asigurarea unei baze trainice viitoarei recolte și am pășit cu toată hotărîrea la pregătirea terenului și fertilizarea lui.

Cîteva constatări pe marginea acțiunii
de fertilizare a solului

în raionul OftenitaOrganizîndu-și bine munca $: folosind întreaga capacitate de lucru a tractoarelor și igninilor agricole, precum și toate forțele exfetâte ta gospodării, mecanizatorii si colectiviști din raionuKOltemta au reușit să efectueze însărmntănle ce toamnă in timpul optim. Pe terminate stat și cu recoltatul și eteratei tereoa- lui de culturile tțrati' iar acum « pornit cu forțe spOTtte la executarea arăturilor adinei de toasmă. O- goare au fost făcute piuă acum pe mai bine de 30.000 de hectare cm cele 59.500 hectare planificate.Experiența și practica a ccvedit ci încorporind în sol o dată cu arătura adîncă îngrășăminte naturale și chimice se obțin recolte mai mari la hectar. Colectiviștii din Șoldanu. de exemplu, au realizat în acest en cu aproape 10.000 kg sfeclă de zahăr mai mult la hectar de pe cele 7 hectare fertilizate cu cite 20 de tore de gunoi la hectar o dată cu arătura adîncă de toamnă, față de recolta obținută pe terenurile vecine, dar neîngrășate. La porumb această diferență a fost de peste 1.000 kg boabe la hectar. Ca urmare, colectiviștii im
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La gospodăria agrknM eofectivti Jafoatifa” te «oaw 
na Axinte, raionul LeUia. ■■ »-a btiMpăftat hi dmp 
nici o căruță de gunoi de grajd.

bONO!

I
(T) (tnDacă nu il transportă el la cimp, să-l folosim barem noi ca pămint de flori!

se 2000 toM de guBOi și 32 teee ■zeresă—_~.e chtmce R respectrr 2100 tnee gsaâ s <3 toue iagrb-Iz roscuni Oteesața six: hsd zrxl-Kt cue zu rmi rrr ite» i Ațe. taudotrL te got-podfcta ci i . fhtiayii itoai*
oxiia-p Sdna Vtecun ta toc U ae cere yuntm. to c±mp • «I se taeae- pervsc ta soi a nttl ca ar tex.-« •- g-cd. arest» • Seat .dăoaUT* to znz- puerea țrepafcr âe sade »-a teat >4- ret peurz «rnwi» Ax fato zretee aszfei peste Mi de ~rr- se guacs deeaede: de preot» pese* spernua proterdet ia tecurfciosxtee gaaoaete de cr» d sx te gosșodăna coterrjvt .Taooc \7ate 
■Lescu* dis Ckeaogs. An. ta tec să 5e pus ia pift'i-o» gxg» ti esae onocat la voia teizșiărx cer crept fetr-cn toc «ahtirt Tear farut tasă grămezi nuc. goBocxl se csacă K ta păerde astfel dte vataeeee tei uutn- trră. In această stxatie se găsesc axn zeci de tone de gunor. De ak- fei. in această des există peste 1 000 tOae de gnoc. ra s-a cărat incă tunic In ci-np peztrz a fi incorporat sub brazdă o dată ro arătura adinei de t-v»—Spre deosebire de ei, cocsătenu k». membrii gospodăriei _8 Martie*, au strîns și pus gunoiul provenit de la animale in platforme bine amena ate. Dar nici aceștia, n-au cărat nimic din cele peste 2000 tone de gunoi pe care îl au, pentru a-1 incorpora in sol, acum in toamnă.Cantități mari de gunoi se găsesc și în gospodăria colectivă „Grigore Preoteasa'' din Spanțov. Aici se află peste 1.000 de tone gunoi din anul trecut, iar in acest an s-au mai strîns aproape 2.000 de tone. Cu toate a- cestea, membrii gospodăriei (președinte Costache Lazăr, ing. Dumitru Pop) n-au cărat încă nici o căruță de gunoi pentru a fi încorporat în sol. Asemenea exemple mai pot fi date și din alte gospodării colective din raionul Oltenița. De altfel, cele 2.795 de hectare fertilizate pînă acum,
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Au terminat
însămînțările

WTIS ION 
corespondent

n întrecerea socialistă, de la SX.T. Dara. Dcrohoi. au insAmiztat gospodăriilor colectiva această stațiune 4300

D. GARDEV — ing. șef

de legume ți zarzavaturi a gospodăriei colective a Tirgțoru Nou, regiunea Ploiești
In rrâanele Turda și Luduș

Lucrările agricole trebuie grăbitetacmâsre* eibersaaxț-țesarea jgrilw
t reasEfaâor agrxaăe rtnark. a ar- gaaeJar 4e eoadaeere te anteăe •- crxsâe »oc?r- .T» tz Ctaș.î» reoMf fxrăc Origrr core M inrite, taertrite e: ogn-coie ăe ?oc»Td au laeepuf m
nt« destul de Jeuf. Aboa aznd ee 
cr-tr.tetul rexxsa.’ de pertsd si ~ popaiar raîoaai au tact boMrim «d 
trimită ia fiecare crin ai rise tzs de
lega: care să ixtpulsioaeze această 
muncă, rezultatele aa început să :.-e 
mai bune. Dacă in ziua de 14 octom
brie au fost insâmintate. bundoard 335 hectare, la 16 octombrie s-au rea. 
Uzat 764 hectare, media zilnică pe ra
ion fiind acum de 500—600 de hec
tare. Din pianul de arături și insă
mîntări care prevede 16244 hectare, 
in gospodăriile agricole colective se 
făcuseră — pînă la 24 octombrie — 
arături pe 10.514 hectare și însămîn- 
țări pe 9.403 hectare.

Printre fruntașii la arături și însă- 
mînțări se numără colectiviștii din 
Plăești, care au încheiat această lu
crare, apoi cei din Călărași, Pilea, 
Boldul, Ciurila și Văleni.

Mai sint însă gospodării colective 
unde lucrările de însămînfări nu 
merg tocmai bine. La Săvădisla, în 
cursul unei săptămîni întregi meni

vzrtrt m aceste zi.e ogoa
rele Turda rimlne surprins
de rap.'zfefee huemsrie de terenuri cu-’-’-vcre cu cere nu au iost
recoltare, deși acesta *-a copt, in 
gospodir-ale colective din Săvidisla. 
Alton. Crea. Rune'.ea. Red.r. Podenr. 
recoltarea porumbului se race toar
te Încet, cu pufine brațe de mancă, 
din care cauzd multe tractoare n se
mănători stau, neavind teren eliberat 
pe care să poată lucra. Pentru a 
curma această situație nesa'.isiăcă- 
toare consiliul agricol raional tre
buie să ia măsuri și mai hotărîte, 
deoarece pot veni zile ploioase care 
vor îngreuna mult desiășurarea însă- 
minfărilor de toamnă și a recoltări- 
rilor.

In raionul Luduș efectuarea însă- 
mînțărilor de toamnă se face intr-un 
ritm nesatisfăcător. Această rămîne- 
re în urmă se datorează în primul 
rînd întîrzierilor în recoltarea cultu
rilor de toamnă, din care cauză (răc

toatele nu pot trece la pregătirea te
renului și la insămîn/ări. Pînă la 23 
octombrie din cele 24.389 de hectare 
planificate fuseseră însămînțate 9.545 
hectare și pregătite pentru însămîn- 
țări 11.935 hectare.

Rezultate mai bane au dobîndit 
gospodăriile colective „Unirea“-Ier- nat, ..Ocotombrie Roșu“-Luduș, „Spic 
de aur~-Cuci și „Unirea“-Chetani, 
care au făcut eforturi serioase pentru 
a grăbi recoltatul culturilor de toam
nă și a însămînla în bune condiții, 
l-'.ult rămase în urmă sînt gospodări
ile colective din Șopteriu, Silva?, 
Sârma?, „1 Mai“ Balda.

Consiliile de conducere ale gospo- 
di:, or colective trebuie să ia măsuri 
pentru a grăbi insămințarea griului. 
Orice intîrziere peste epoca optimă va influenta în mod nedorit produc
ția anului viitor.

Pentru a se recupera cit mai mult 
din timpul pierdut, trebuie să se ia 
măsuri ca în toate unitățile lucrările 
de arat și pregătire a terenului să 
se facă in două schimburi deoarece 
este necesar să fie bine mărunțit 
pămintul. Totodată organele agricole 
și specialiștii trebuie să vegheze la 
respectarea cu strictele a recomandă
rilor agrotehnice cu privire la cali
tatea arăturilor, pregătirea patului 
germinativ, cantitatea de sămînță la 
hectar, adîncimea de semănat etc. 
căci în această privință nu se pot 
face concesii.

C. LUCIAN
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Ne aflăm cu aparatul de fotografi at la consiliul agricol al raionului Draganeștî - Olt, geș. Iată-1 pe tov. Dumitru Popa, vicepreședintele co nsîliului, arătînd cîtorva ingineri agronomi de la gospodăriile colective din raion, unul dintre soiurile de g riu care a dat foarte bune rezultate în acest an și care în prezent este folosit pe scară largă la însămîn țările de toamnă.
In pragul noului an de învățămînt agrozootehnic de masă

PREGĂTIRI INTENSE
în aceste zile în flecare regiune din tară pregătirile pentru deschiderea noului an de învățămînt a- grozootehnic de masă sînt, alături de încheierea lucrărilor agricole de toamnă, pe primul plan, solicitînd o preocupare deosebită. Desigur, că rezultatele nu sînt totuși pretutindeni aceleași. Să ne oprim, bunăoară, la stadiul pregătirilor din raionul Turda, regiunea Cluj.încă de la începutul acestei luni, consiliul agricol raional Turda a îndrumat consiliile de conducere ale gospodăriilor colective să treacă la selecționarea cursanților, indicîn- du-le cum anume să facă acest lucru, să comunice necesarul de manuale etc. Din propunerile făcute rezultă că în cele 36 de gospodării agricole colective vor fi înființate 37 de cercuri pentru cultura plantelor de cîmp, 19 cercuri cu crescătorii de animale, 7 cercuri horticole, 4 cercuri legumicole și 17 cercuri agrozootehnice, care vor cuprinde un număr total de 3668 de colectiviști.

Trebuie remarcat că în marea lor majoritate consiliile de conducere s-au orientat bine cînd au propus cercurile de învățămînt avînd în vedere specificul în producție, perspectivele de dezvoltare ale gospodăriilor, desfășurînd o activă preocupare pentru selecționarea cursan- ților. Faptul că au un sector legumicol aducător de frumoase venituri și mai ales că îl vor dezvolta în anii următori, a determinat consiliile de conducere a 4 gospodării colective să cuprindă un număr de membri colectiviști și în cercurile cu profil legumicol. De asemenea, în gospodăriile colective care cuprind, după unificare, mai multe sate depărtate unul de altul, s-a luat ca măsură înființarea de cercuri agrozootehnice, în aceste condiții mai folositoare decît dacă un număr important de colectiviști nu ar fi avut în tot timpul iernii nici o activitate de ridicare a cunoștințelor profesionale.
Mecanizatorii în întrecere

Totuși, tn ansamblu, se poate spune că pregătirile făcute nu au fost pretutindeni corespunzătoare. în gospodării colective ca cele din Luna, Rimetea și altele nu s-a discutat cu cursantii asupra formei de învățămînt la care urmează să participe, pentru a le explica importanta cursului de 3 ani, avantajele pe care le vor avea sporindu-și cunoștințele lor profesionale. De asemenea, unele gospodării colective au cuprins un număr prea mic de cursanți în special la cercurile zootehnice, horticole și legumicole, ori- entindu-se mai mult după numărul de brațe de muncă folosit acum în acest sector și mai puțin la cel care va fi necesar peste 3—4 ani. Bunăoară. la cercul zootehnic de la G-A.C. Plăiești, o gospodărie bine dezvoltată, au fost înscriși numai 16 cursanți, iar la cel legumicol 20. Consiliul agricol raional trebuie să explice consiliilor de conducere ale G.A.C.-urilor că această orientare nu este satisfăcătoare. Necunoscind bine indicațiile date, în cercul de lor de cîmp de Ia au fost cuprinși, la cursanți, un număr pe deplin interesul : membrii colectiviști

Luna prieteniei romino-sovielice

MANIFESTAM
CUITURAI - A R USTICECăminele culturale din comu- Obîrșia Veche, Izbiceni și aldin regiunea Oltenia au organizat conferința „Dezvoltarea continuă a producției agricole, sarcină importantă a oamenilor sovietici". La școala medie nr. 1 din Craiova, în comuna Ianca și în alte localități din regiune au fost organizate întîl- niri cu oameni ai muncii din țara noastră care au vizitat Uniunea Sovietică. Ei au povestit cele văzute în timpul vizitei în marea țară a constructorilor comunismului.• Aproape 100 000 de muncitori, marinari, pescari, colectiviști, mecanizatori, intelectuali și elevi din regiunea Dobrogea au luat parte pînă acum la manifestările organizate cu prilejul Lunii prieteniei ro- mîno-sovietice. în orașele și satele regiunii au fost organizate 100 de bazare și ștanduri cu cele mai valoroase opere ale scriitorilor ruși și sovietici. Numeroși cetățeni au vizitat expoziția „Un program măreț de construire a comunismului", organizată în peste 90 de sate, precum și expozițiile „Activitatea artistică de amatori în U.R.S.S." și „Cucerirea spațiului cosmic", organizate la Tulcea.• Pentru a populariza realizărilesovietice pe drumul oonstrucției comunismului, Consiliul regional A.R.L.U.S.-București a organizat în Oltenița, Giurgiu, Lehlin, Călărași, Urziceni și Fetești 15 expoziții cu temele „Un măreț program de construire a comunismului", „Agricultura U.R.S.S.", „U.R.S.S. ari”, „Prin colhozurile sovietice”, „Palatul pionierilor din Leningrad" șl „Crește

rea ’ ■* *animalelor în U.R.S.S.".

La Olănești cu tov. Constantin Adochiței
Olănești...
E toamnă, prin parcul băilor sau 

jos la izvoarele minerale, pe alei se 
aștern grămezi de frunze arămii. 
Dar oamenii muncii veniți din toate 
colțurile țării, în concediu de 
odihnă sau la tratament, forfota ma
tinală la sosirea autobuzelor sau la 
chioșcul cu ziare te fac să nu iei 
aminte că sezonul de vară s-a dus 
de mult. Totuși, oamenii se pregă
tesc de o nouă excursie spre pito- 
reștile împrejurimi ale acestei ves
tite stațiuni balneo-climaterice.

Deodată, în fața intrării adminis
trației stațiunii cineva mă strînge de braț. Mă întorc și — surpriză 
plăcută — dau cu ochii de tov. Con
stantin Adochiței, Erou al Muncii So
cialiste, maistru zootehnician la 
gospodăria de stat Coțușca, regiu
nea Suceava.

Ne strîngem mîinile cu căldură, 
ca doi buni prieteni. Pe tov. Ado
chiței l.-am cunoscut cu mai bine 
cu un deceniu în urmă, și l-am re- 
întîlnit cu bucurie în anii ce au ur
mat, la numeroase congrese și con
ferințe din agricultură. întotdeauna 
el mi-a adus vești noi despre rezul
tatele bune obținute în cadrul bri
găzii pe care o conduce, despre ti
nerii pe care-i învață meseria de 
mulgător, despre succesele gospodă
riei de stat Coțușca.

Acum, este întovărășit și de soția 
lui, o femeie înaltă, cu ochii vii, lu
minoși, îmbrăcată într-un frumos 
costum național de prin părțile Su
cevei.

Tov. Adochiței nu pare să fie 
schimbat deloc. Se dovedește la fel 
de însetat să afle noutăți din întrea
ga țară în ce privește succesele oa
menilor muncii din agricultură, se 
interesează de prietenii din regiunea 
București, pe care i-a cunoscut mai 
de mult și cu care întreține chiar 
corespondență.

Mergem pe lîngă albia rîului

...în biroul lui Tănase Tranda
fir, contabilul gospodăriei colec
tive din Valu lui Traian, intră 
un tînăr îmbrăcat în salopetă. 
Era șoferul de pe autocamion. îi 
întinse contabilului o hîrtie, și în 
același timp spuse : „Nene Tran
dafir, 6emneazâ-mi te rog foaia 
asta de parcurs. Mîine de dimi
neață plec pînă la Medgidia să 
aduc teracotele..". „Foarte bine. 
Dar vezi să te întoTci repede. 
Meșterii vor să Ie
și instaleze ..". jIIHIIHIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIII

Intru și eu în
vorbă si-i spun
tovarășului Ttcei-
dafir :

— Sinteti gos-
podari buni, se

FILE DE CARNET

Olănești, admirăm căderile de apă 
ce se formează la stăvilarele de pia
tră.

Tov. Adochiței îmi mărturisește 
că i-a plăcut mult această stațiune, 
cu podurile aruncate ici-colo peste 
riu, cu vilele etajate pe coline și 
confortul creat pretutindeni — la 
cantinele-restaurant, la pavilioane și 
băi, la policlinică, la cluburi sau 
în incinta izvoarelor.

Se oprește o clipă lingă parc — și 
cu un ascuțit simț al observației ne 
face atenți, arătîndu-ne vîrful unui 
brad ce-și alătură fruntea de a unui 
nuc bătrîn: O veveriță cu coada 
roșcată se zbenguie sus, printre 
crengi, căznindu-se să deschidă o 
nucă prinsă între lăbuțe.

Tov. Adochiței rîde ca un copil și 
zice :

— Erau și pe la noi pe la Hilișeu, 
în parcul boierului Brăilescu niște 
veverițe pe cînd eram flăcăiandru. 
Dar atunci n-aveam răgaz ca acum, 
să le admir jocul; m-ar fi gonit la 
treburile cele grele vătaful, de m-ar 
fi văzut oprindu-mă la asemenea 
„spectacol".,. Mi-ar fi dat el mie 
veverițe. Pe nesimțite, discuția noas
tră lunecă și asupra problemelor 
producției. Tov. Adochiței mă in
formează că anul acesta numărul 
vacilor din brigada pe care o con
duce a sporit la 150 — cu 30 de 
capete mai mult decît anul trecut — 
toate provenite din prăsilă proprie. 
In brigadă se mai cresc și 85 de vi
ței, 15 tăurași și 204 vițele între 6 
și 12 luni. Cei 14 mulgători din bri
gadă s-au angajat să obțină cel pu
țin cîte 4.100 litri lapte de la fie
care vacă furajată, față de planul 
de producție de 3.900 litri. în me
die, ei obțin cîte 11.500 litri pe zi 
de la vacile pe care le îngrijesc. Și 
cum în primele 9 luni ale anului 
planul de producție a fost îndepli
nit și depășit, sînt garanții că-și vor. 
îndeplini cu cinste angajamentele.

...Ne întîlnim lingă poșta din Olă
nești cu un grup de salariați din 
sectorul agricol — cu tractoristul 
Nistor Ivan de la S.M.T. Tecuci, cu 
mecanicul Iuliu Kiss, de la gospodă
ria de stat Lugoj, cu Gheorghe Is- 
toc conducător de atelaje la gospo
dăria de stat Ivești, regiunea Ga
lați. Unul dintre ei are cu el o ta
blă cu șah — și tov. Adochiței face 
observația că și la ei, la Coțușca, 
acest joc care dezvoltă spiritul de

analiză și de observație a cucerit 
majoritatea muncitorilor. După ce-și 
termină treburile la grajd, cei mai 
mulți mulgători din brigada lui se 
duc seara drept la club...

— Cine sînt în prezent fruntașii 
brigăzii ? îl întreb.

In privirile Eroului Muncii Socia
liste citesc îndată bucurie și mândrie, răspunzîndu-mi :

— Dintre mulgători, candidatul de 
partid. Grigore Cîșlaru, apoi utemis- 
tul Mihai Mihalache, iar dintre în
grijitorii de tineret taurin, 
Vîcu și Maria Huțuțui...

Un grup de tineri trec pe 
noi gălăgioși, îndreptîndu-se 
pădure. Par niște copilandri 
intr-adevăr, fiind zi de duminică, 
aflăm că sînt elevi și au venit aci, 
în excursie, de la Rîmnicu Vîlcea.

— Uite, ca aceștia erau alde Gri
gore Cîșlaru și Mihai Mihalache, 
cînd au venit la mine în brigadă, 
îmi spune cu vorba lui blîndă, fer
mecătoare, cu iz moldovenesc, tov. 
Adochiței. Aici au învățat toate cele 
ce trebuie să știe un mulgător bun 
— de la îngrijire și furajare, pînă 
la mulsul metodic. E drept că și ei 
s-au străduit să învețe ca niște șco
lari silitori tot ce le arătam. Iar. 
unii au început să mă și întreacă... 
Și cum eu îl priveam nedumerit, 
tov. Adochiței a continuat cu vă
dită mîndrie : „Iată, să-l iau pe Va- 
sile Amitruluî, care a devenit acum 
doi ani brigadier și a fost primit 
și în rîndurile partidului. Ucenicul 
ista al meu s-a dovedit deosebit de 
harnic. In primele 9 luni ale aces- 
tui an, brigada condusă de el a obținut și mai mari succese ca ale bri
găzii mele — și doară toate — grajt 
durile, furajele, au fost la fel. în
seamnă că a organizat și mai bine 
procesul de producție, iar acum noi 
dintr-a-ntîi, va trebui să luptăm 
cu dîrzenie în întrecerea socialistă, 
ca să-l ajungem din urmă și să le-o 
luăm iarăși înainte...

Se făcuse ceasul primului. Tov< 
Adochiței a intrat cîteva clipe la ci
nematograf, pentru a cumpăra bi
lete pentru seară.

— Tare mult îi place — mi-a spus 
soția lui — să-și petreacă timpul li
ber la bibliotecă sau la cinemato
graf. Acum, în anii noștri luminoși, 
avem și noi parte de desfătare.

Petre

lingă 
spre

—

AL. RAICU

Noi dispensare veterinarePrin grija sfatului popular al raionului Fetești, regiunea București, s-au luat măsuri pentru a se construi un număr de 3 dispensare veterinare în comunele Făcăeni, Țăn- dărei și Săveni.Noile dispensare veterinare construite cu toate utilajele și dependințele necesare, cu săli de consul-

tații, farmacii veterinare și locuințe pentru medici, vor contribui din plin la depistarea și prevenirea tuturor bolilor la animale și păsări, cît și la tratarea animalelor bolnave.în prezent, se fac ultimele pregătiri pentru ca noile dispensare veterinare să fie date în folosință.
CONSTANTIN FRÎNCU corespondent

'Mecanizatorii din bri
gada a IlI-a de Ia 
S.M.T. Cocioc, raionul 
Răcari, au și executat 
din planul campaniei 
de toamnă peste 2.000 
de hantri. Timpul mi
nunat al acestei toam
ne n-a fost, desigur, 
singurul factor contri
buitor. Buna organizare 
a muncii, slnguința și 
perseverența tractoriș
tilor au fost hotărîtoa- 
re la executarea aces
tui mare volum de lu
crări.

De curînd el au ter
minat de semănat cul
turile păioase, iar a- 
cum grăbesc efectuarea 
arăturilor adinei 
toamnă. Știind că 
ceasta este una din 
crările importante
care depinde recolta a- 
nului viitor el Își 
silința pentru a o 
cuta bine și cit 
repede. Ultimele
însorite ale lui octom
brie, 
să Ie 
plin, 
bilizat
folosind tractoarele cu 
întreaga lor capacitate 
de lucru. Trei din cele 
7 tractoare care lucrea-

de
a- 

Iu
dedau exe- 

ma! 
zile

tractoriștii 
folosească 

Ei și-au 
toate

știu 
din 

mo- 
forțele

ză pe ogoarele colecti
viștilor din Tîncăbești, 
lucrează în două schim 
buri iar celelalte în 
schimb prelungit.

Iată-1 pe 
de partid 
lexandru 
cu multă 
tractorul 
278. Brazdele adinei e- 
xecutate la 33—35 cm 
se răstoarnă una după 
alta, uniform și drepte, 
par că-s trase cu linia. 
Tractoristului îi place, 
din cînd în cînd, să-și 
arunce privirea 
să urmărească 
rea regulată a 
lor negre și 
controlînd astfel cali
tatea lucrului. Trebuie 
să facă lucrări multe 
și totodată și bune. De 
părerea aceasta sînt și 
tractoriștii Nicolae Pa
vel, Dumitru C. Con
stantin, Ilie Lazăr, pre
cum și ceilalți membri 
ai brigăzii care lucrea
ză pe ogoarele alătu
rate.

în ce privește cali
tatea arăturilor adinei, 
mecanizatorii țin sea
mă de indicațiile tov. 
ing. Silvian Țoropoc. 
Astfel, pe o suprafață 
de 50 de hectare, sol 
brun-roșcat de pădure

candidatul 
Andrei A- 

conducînd 
îndemînare 

cu stanța

înapoi, 
înșirui- 
brazde- 
umede,

au despre podzolire, ei 
arat la adîncimea 
29—30 cm, față de 23—
25 cm la Cît s-a arat 
pînă acum.

Tofi lucrează pe în
trecute zorind termina
rea arăturilor adinei de 
toamnă. Graficul în
trecerii socialiste de la 
sediul brigăzii arată că 
în fruntea acestor lu
crări se află tractoris
tul Alexandru Andrei, 
care a realizat pînă la
26 octombrie 350 de 
hantri din cei 365 cît 
prevede planul. După 
el urmează utemistul 
Nicolae Dumitru, apoi 
Constantin C. Dumitru. 
Deși mai au de exe
cutat arături pe o su
prafață de 202 hectare, 
ritmul în care se lu
crează este 'din zi în zi 
tot mai intens. Asta 
pentru că el s-au anga
jat în întrecerea socia
listă să termine arătu
rile adinei de toamnă 
încă în prima decadă a 
lunii noiembrie.

Așa cum se 
șoară munca în 
zile nu 
îndoială 
îndeplini 
luat.

desfă- 
aceste 
nici oîncape 

că ei își vor 
angajamentulC. VASTA

Tolosîti încâfeîfoarele ceramice 
cu raze irrfra-rwși» produse de:

cultura plantei G-A.C. Luncani început, 90 de care oglindește cu care privesc învățămîntul agrozootehnic de masă, dar care depășește posibilitățile de lucru, în bune condițiuni, ale unui lector. Un fapt nesatisfăcător îl constituie, pe alocuri, cuprinderea unui număr mic de colectiviste, fapt care va trebui remediat în zilele mai rămas.întrucît în gospodăriile colective din raionul Turda recuperată rămînerea în urmă la în- sămîntările de toamnă, consiliul a- gricol raional trebuie să pregătească temeinic instructajul lectorilor (fixat la 5 noiembrie) ținînd seama de faptul că unii lectorii nu sînt specialiști, iar chiar dintre specialiști, o parte nu au îndeplinit în anii tre- cuti, munca de lector. O obligație la fel de importantă este verificarea temeinică a planurilor tematice ale fiecărui cerc, precum și organizarea unui colectiv de îndrumare și control asupra desfășurării învățămîn- tului.

care auagricole a fost

L. C.

*

$
b

cpropie iarna. Vreți cumva să 
faceri vreo înnoire în sed 
lectivei ?

— Nu-i vorba de sediul colec
tivei. ci de „casa inginerilor". 
Acolo vrem să instalăm sobele 
de teracotă...

„.Vara era pe sfirșite. Colec
tiviștii din Valu lui Traian au 
umplut hambarele cu grîne și se 
pregăteau pentru o nouă bătălie 
pe ogoare, cea a însămințărilor 
de toamnă. Zoreau cu toții, ală
turi de mecanizatori, să iacă 
treabă bună și in noua campa
nie. Nu se lăsau mai prejos 
constructorii gospodăriei, 
obiectiv de seamă la care 
erau, și care trebuia să fie 
cît mai degrabă în folosință, 
și casa inginerilor. Și harnicii 
constructori s-au ținut de cuvînt 
Au lucrat zile în șir cu rivnă la 
reparatul pereților exteriori și 
interiori, i-au zugrăvit dindu-le 
un colorit plăcut, au reparat și 
au înlocuit geamuri și uși, dușu
meaua, au făcut cu adevărat o 
locuință confortabilă. După ce 
au terminat treburile, au înălțat 
pe acoperiș un buchet de flori, 
drept cinstire pentru noii loca-

eo-

nici 
Un 
lu- 
dat 
era

tari: soții Ileana și Virgil Badea, b 
inginerii colectivei. n

... Era o zi de august, lumi- b 
noasă, cu soare mult, așa cum b 
sînt și inimile șl mințile celor doi b. 
ingineri tineri, care de cîtiva ani b 
lucrează tn această gospodărie d 
colectiva. Și roadele muncii lor Q 
de specialiști, sînt concretizate în y 
producții mari de cereale la hec- b 
tar, în creșterea sectorului zoo- <2 
tehnic care numără mii de ani- (?

male, fapte la ca- y 
re cei doi ingi- y 
neri, alături de b 
colectiviști și-au x 
adus din plin con- \ 
tribuția. Atunci, x 
în acea zi, la 
inaugurarea ca- J

se! inginerilor, Toma Răceală, Z 
președintele gospodăriei și alți b 
colectiviști, au venit să le dea ț 
în primire soților Badea, noua 
lor casă. b

— Noi, toți colectiviștii, vă p 
apreciem și vă stimăm mult, pen- b 
tru hărnicia și pasiunea pe care J 
o depuneți zi de zi, muncind ală- z 
turi de noi pentru dezvoltarea z 
gospodăriei. Dorința tuturor, este z 
ca dumneavoastră să vă simțiți z 
tot mai bine în mijlocul nostru, z 
O dovadă, este și această casă, z 
pregătită pentru dumneavoastră z 
și pe care vă urăm s-o stăpîniți z 
sănătoși, le-a epus atunci celor Z 
doi soți, Toma Răceală. z

...De cînd am foBt la Valu lui b 
Traian s-au scurs mai multe zile, $ 
timp în care, cu siguranță tera- b 
cotele au fost instalate în casa () 
inginerilor gospodăriei colective b 
de aci. în aparență e un fapt b 
mic. El însă exprimă cît se poate b 
de bine prețuirea și grija pe b 
care o manifestă colectiviștii de b 
aci față de inginerii Badea, b
pentru a le crea condiții cît f
mai bune de viață. y
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OElena și Mihai Silvianu sînt soți și în același timp și ingineri agronomi. Elena lucrează la gospodăria colectivă din satul Păun, iar Mihai Ia cea din Mi- hălășeni, regiunea Suceava, sate învecinate. în fotografie: familia Silvianu după o zi de muncă, în casa lor frumos împodobită, citind o carte preferată

CE SĂ CITIM %

ANALIZA ACTIVITĂȚII ECONOMICE ÎN G. A. C.“
V

de FL. GÎLCĂ, M. IONIȚĂ și C. BOȘTINĂîn Editura Agrosilvică a apărut de curînd o carte deosebit dă utilă pentru cunoașterea metodei de analiză economică a activității gospodăriilor agricole colective. Lucrarea se adresează activiștilor de partid și de stat care îndrumă gospodăriile, cadrelor tehnice și consiliilor de conducere din gospodăriile colective, îndrumarea competentă și conducerea operativă a producției cere cunoașterea amănunțită a problemelor economice și tehnico-organiza- torice pe care le ridică producția unei G.A.C. în cunoașterea acestor aspecte un rol important îl are a- naliza economică. Autorii prezintă într-o formă ușor accesibilă metodologia analizei economice a gospodăriilor colective subliniind că ea este folositoare cînd este făcută periodic și este urmată de măsuri concrete corespunzătoare situației fiecărei G.A.C.Lucrarea are 10 capitole în care se prezintă amănunțit cum trebuie analizate principalele aspecte ale activității de producție a unei G.A.C., ce indicatori economici se folosesc și cum trebuie ei interpretați.în primul capitol sînt prezentate problemele generale privind metodologia analizei economice, care sînt formele de analiză, indicatorii, procedeele folosite, sursele de informare și documentare și etapele de desfășurare a analizei. întrucît producția agricolă și rezultatele activității unei G.A.C. sînt influențate de condițiile economice și naturale în care aceasta își desfășoară activitatea, în capitolul al II-lea se prezintă pe scurt modul cum trebuie analizate aceste condiții pentru ca

dezvoltarea producției să se facă pe linia folosirii lor cît mai complete.La baza activității de producție a G.A.C. stau mijloacele de producție proprietate obștească și mijloacele de producție ale statului; de aceea în nalizează colective structura site.în capitolul al IV-lea autorii a- rată cum se analizează asigurarea G.A.C. cu forțe de muncă, cum este organizată și folosită munca pentru creșterea continuă a producției și pentru ridicarea bunăstării colectiviștilor. în acest capitol se rezervă însă un loc mult prea mic aspectelor legate de normarea, organizarea și retribuirea muncii, care ar fi trebuit analizate mai amănunțit întrucît au un rol deosebit de important în creșterea producției, a productivității muncii și în cointeresarea colectiviștilor. Trebuia arătat de asemenea, că este deosebit de util să se analizeze cum a fost făcută planificarea zilelor-muncă pe culturi, dacă s-a urmărit aplicarea unor măsuri agro-zootehnice care să ducă la obținerea producțiilor mari, mai ales că aceasta este legată de retribuirea muncii membrilor atît după zile-muncă efectuate cît și în raport cu producția obținută. Un alt aspect ce mai trebuia analizat, este modul cum lucrează consiliul de conducere, cum sînt pregătite și tinute adunările generale, ce probleme se discută și cum se urmărește îndeplinirea hotărîri- lor luate.Un rol deosebit de important în

capitolul al asigurarea cu mijloace lor și cum III-lea se a- gospodăriilor de producție, sînt ele folo-

întărirea economico-organizatorică a G.A.C. îl are proprietatea obștească care este analizată în capitolul al V-lea. Se știe că mărimea proprietății obștești și mai ales a fondului de bază arată care este puterea economică a gospodăriei, ce posibilități sînt de intensificare și dezvoltare multilaterală a producției în G.A.C. Proprietatea obștească și fondul de bază sînt studiate în expresie valorică, pe total G.A.C., la 100 ha agricol și la un colectivist capabil de muncă, pe surse de formare și în dinamică. Indicatorii se studiază pe mai multi ani comparativ cu situația din gospodăriile aflate în condiții de producție asemănătoare și cu media pe raion.Gospodăriile colective ca unități socialiste ce se încadrează în planul de dezvoltare al economiei naționale au un rol deosebit de important în realizarea sarcinilor trasate agriculturii prin documentele de partid și de stat. în capitolul al VI-lea. se analizează îndeplinirea sarcinilor de plan în ramurile producției vegetale. Pentru a scoate la iveală rezervele de sporire a producției, a putea lua măsuri pentru înlăturarea lipsurilor, analiza studiază următorii indicatori: producția vegetală totală și pe ramuri de producție, suprafețele însămînțate și producțiile medii obținute, producția totală și factorii ce au in- fluentat-o și apoi pe baza celor analizate se arată cum trebuie evidențiată eficienta economică a ramurilor și culturilor. Eficienta economică a unei ramuri sau culturi se apreciază fie comparativ în cadrul aceleiași G.A.C., fie între gospodării

diferite situate în condiții naturale și economice asemănătoare, pe a- ceeași perioadă sau pe o perioadă de mai multi ani.în capitolul al VII-lea se analizează îndeplinirea sarcinilor de plan în ramurile de creștere a animalelor. Autorii arată că principalele aspecte studiate trebuie să cuprindă : creșterea efectivului de animale și structura lor, producția totală și pe cap de animal, asigurarea bazei furajere și a planului de măsuri sanitar-veterinare. în acest capitol se prezintă de asemenea modul cum trebuie analizată creșterea continuă a eficientei economice care se concretizează prin obținerea unor cantități mereu crescînde de producție globală și marfă la 100 ha pe baza măririi densității animalelor și a sporirii producției pe cap de animal furajat. Cu ajutorul unor indicatori sintetici, care reflectă diferitele laturi ale eficientei economice, analiza evidențiază aspectele principale ce trebuie urmărite. în cadrul a- cestui capitol trebuia să se dezvolte mai mult aspectele legate de aprecierea calitativă a efectivelor existente în G.A.C. Un alt aspect care nu este amintit în acest capitol, este analiza condițiilor de cazare sub aspectul asigurării cu adăposturi, prețul lor de cost pe cap de animal, calitatea adăposturilor, organizarea și amplasarea construcțiilor zootehnice etc.în capitolul al VIII-lea lucrarea arată cum trebuie făcută analiza creșterii producției globale și a modului de repartizare a ei în G.A.C. Volumul și calitatea producției obținute de un G.A.C. reflectă modul în care gospodăria a folosit forța de muncă și mijloacele de producție în condițiile concrete în care își desfășoară activitatea. Creșterea producției aduce după sine și mărirea proprietății obștești și totodată și satisfacerea în măsură din ce în ce mai mare a nevoilor personale ale colectiviștilor.în capitolul al IX-lea se analizează obținerea și repartizarea veniturilor bănești în G.A.C. Volumul

veniturilor bănești depinde de volumul productiei-marfă valorificate de gospodărie, de cheltuielile de producție făcute și de preturile la care gospodăria își vinde produsele. Principalii indicatori analizați sînt: mărimea veniturilor bănești totale și la 100 ha, structura lor pe sectoare, ramuri, culturi, căi de desfacere și intrarea veniturilor în timpul mestre.Ultimul felul cum turile obținute de < gospodăria obștească. Creșterea bunăstării colectiviștilor depinde de numărul de zile-muncă pe care le efectuează aceștia și de veniturile în bani și în natură obținute la o zi-muncă. în afară de aceasta se analizează și veniturile primite sub formă de retribuție suplimentară pentru depășirea sarcinilor de producție și cele indirecte sub formă de ajutoare pentru bătrîni și incapabili de muncă etc. Analiza economică se ocupă de valoarea, creșterea și componența acestor venituri și de modul cum ele au fost repartizate în cursul anului.Metodica de analiză a activității economice din G.A.C. a fost ilustrată cu exemple concrete luate din gospodării colective situate în diferite zone de producție. în lucrare, metodologia a fost prezentată în așa fel încît analiza activității economice să se facă fie în ansamblu pe gospodărie, fie pe fiecare problemă luată în parte. Autorii au reușit să prezinte o metodică cu ajutorul căreia se poate efectua destul de operativ analiza activității economice a unei G.A.C. avînd ca surse de date evidenta existentă. în lucrare se arată cum trebuie îmbinată studierea problemelor economice cu aspectele lor tehnico-organizatorice pentru ca cei ce lucrează în problemele gospodăriilor colective să privească dezvoltarea producției în ansamblu și să ia măsuri corespunzătoare.

anuluicapitol trebuie
pe luni bănești și tri-despretrateazăanalizate venijr, colectiviști diA Creșterea h-i-

Ing. IORDACHESCU CONSTANTINde la I.C.H.V.



Arăturile de toamnă bine îngrășate-
baza recoltelor bogate din anul viitor

(Urmare din pag. 1)rea permeabilității, este mai bine ca arăturile de toamnă să rămînă ne- grăpate peste iarnă.Executarea arăturilor de toamnă corect și la timp pe toate solurile arabile din țara noastră este chezășia recoltelor mari în anul viitor și înlătură mari pierderi de producție în agricultură.CE ÎNGRĂȘĂMINTE SE APLICĂ ODATĂ CU ARĂTURADE TOAMNĂ 7Experiențele au arătat că gunoiul de grajd folosit in cantități de 20—40 tone la ha, sub arătura adîn- că de toamnă, aduce sporuri importante de producție pe toate tipurile de sol și la toate plantele de cultură.Acest îngrășămînt se dă în cantități mai mari pe solurile sărace — podzoluri, soluri brune de pădure, soluri erodate, brancioguri — și în cantități mai mici pe solurile mai fertile: cernoziomuri, aluviunile profunde și bogate. Efectul gunoiului în sporirea producției se resimte timp de 4 ani de la aplicare. In / stabilirea dozelor va trebui așadar să ținem seama și de nivelul îngră- șării din anii precedent.Experiențele au mai stabilit un fapt deosebit de important pentru practică. La toate plantele de cultură, cu deosebire pe solurile argi- loase, grele, reci, din regiunile u- mede, gunoiul de grajd mai puțin fermentat, mai păios ba chiar nefermentat, dă rezultate tot așa de bune ca și gunoiul complet fermentat. Pe solul brun roșcat de pădure podzolit, de la Șimnic, regiunea Qltenia, sporul de producție obținut cu 40 tone la hectar gunoi de grajd bine fermentat, încorporat în sol odată cu arătura adîncă de toamnă, a fost de 612 kg porumb boabe în 1960 și de 447 kg boabe la hectar la grîul care s-a cultivat în anul 1961, după porumb, pe a- celași teren, fără să mai primească îngrășămînt. Folosindu-se aceeași cantitate de gunoi nefermentat, s-a obținut un spor de 621 kg boabe porumb la hectar și 571 kg boabe la hectar la grîul ce a urmat după porumb. Asemenea sporuri de recoltă s-au obținut la toate stațiunile experimentale agricole din țară.Pentru a se obține rezultate bune, gunoiul nefermentat trebuie bine omogenizat, uniform răspîndit pe teren și încorporat în sol odată cu arătura adîncă de toamnă. Prin folosirea gunoiului mai puțjn fermentat, putem îngrășa o suprafață mai mare decît cu gunoi fermentat, deoarece prin fermentare în platformă se pierde circa 50 la sută din greutatea lui. Trebuie să folosim toate mijloacele pentru a transporta și răspindi sub arăturile adinei din toamna aceasta pe orice sol întreaga cantitate de gunoi existent în
Venituri mari dinCreșterea vitelor este una din ramurile de producție care aduce însemnate venituri bănești gospodăriei colective ,,Progresul" din comuna Fă- căieni, raionul Fetești. In prezent, în fermele gospodăriei există 782 taurine din care 186 vaci de lapte, 4.200 ovine, 1.100 porcine și 25.000 păsări. Din sectorul zootehnic gospodăria a contractat să vîndă statului în cursul acestui an 1.278 ovine și 142 de bovine îngrășate, 800 de porci, 8.600 păsări. Ea a mai contractat, de asemenea, să livreze 

gospodărie, indiferent de starea lui de fermentare.Odată cu gunoiul de grajd, pe solurile podzolite trebuie să se încorporeze, sub arătura adîncă, și piatra de var măcinată. Piatra de var se dă în cantitate de 5 tone la hectar, iar pe podzolurile cu textură mai grea, mai acide, se dau doze mai mari.Dintre îngrășămintele minerale, superfosfatul necesar pentru culturile de primăvară dă rezultatele cele mai bune cînd este încorporat sub arătura adîncă de toamnă. Fosforul este fixat în sol la adîncimea la care se încorporează. Prin arătura adîncă din toamnă, fosforul se îngroapă în zona în care se dezvoltă masa cea mai mare de rădăcini.în ce privește potasiul, este cunoscut că solurile noastre sînt bine aprovizionate cu acest element nutritiv. în zonele umede, unde se cultivă de multă vreme plante consumatoare de potasiu: sfeclă, cartof, tutun, roșii si unde s-a dovedit prin experiențe că este nevoie și de potasiu, el trebuie dat, de asemenea, toamna, sub arătura adîncă.Experiențele au arătat că în condițiile de la noi din țară, cu soluri în general cu textură mai grea și cu primăveri secetoase, cea mal potrivită metodă de încorporare a îngrășămintelor minerale, chiar șl a celor cu azot, este încorporarea lor sub brazdă, odată cu arătura a- dîncă pentru plantele de primăvară, pe toate tipurile de sol. Pe solurile podzolite, solurile brun roșcate de pădure și lăcoviști, cînd se dau doze moderate de 100—150 kg azotat de amoniu la ha, se aplică primăvara înainte de discuitîn prezent, cînd nu avem cantități îndestulătoare de îngrășăminte minerale pentru principalele plante agricole ce se seamănă primăvara, este indicat să se dea 200—300 kg azotat de amoniu la ha., împreună cu 300—400 kg superfosfat la ha pe podzoluri și solurile de pădure podzolite, soluri sărace din regiunile mai umede ale țării și 100—150 kg azotat de amoniu la ha împreună cu 200—300 kg superfosfat la ha pe cernoziomurile din zona de trecere dintre regiunile umede și cele secetoase, precum și pe cele din regiunile secetoase ale țării.în stabilirea sistemelor de îngră- șare pe cernoziomuri, trebuie să facem o deosebire între părțile nordice mai răcoroase ale țării și regiunile din sud. în sudul țării, des bîntuit de secetă și arșițe în a doua jumătate a verilor, cel mai recomandabil este să se aplice gunoiul de grajd în doza de 20—40 tone la hectar, sub arătura adîncă la porumb, cel puțin odată la 4 ani, iar
sectorul zootehnic269.855 litri lapte de vacă și oaie, 7.870 kg lină. Cea mai mare parte din animalele și produsele animaliere contractate au fost livrate urmind să se predea în continuare și restul prevăzut în contractele încheiate.Valorificarea producțiilor din sectorul zootehnic aduce în acest an gospodăriei noastre, un venit bănesc de circa 2.500.000 lei.CONSTANTIN FRÎNCU corespondent 

grîul care urmează după porumb să se îngrașe regulat cu doze moderate de îngrășăminte minerale.în nordul țării, mai răcoros și cu ploi mai bine repartizate peste vară, se va aplica gunoiul de grajd așa cum s-a arătat, iar îngrășămintele minerale se dau în doze moderate an de an atît la porumb cît și la grîu. Dintre prășitoare, sfecla de zahăr, cartoful, porumbul de nutreț valorifică cei mai bine atît gunoiul de grajd, cît și îngrășămintele minerale.Consiliile agricole locale, specialiștii din unitățile agricole socialiste șînt chemați să organizeze aplicarea în mod diferențiat a acestor recomandări, ținind seama de condițiile locale, de experiența acumulată în această direcție. Datoria lor este de a studia la fața locului caracteristicile terenului, stabilind adîncimea cea mai potrivită la care trebuie făcută arătura, cît și necesarul de îngrășăminte. împreună cu consiliile de conducere din gospodăriile colective și conducerile SKT, inginerii și tehnicienii agronomi să contribuie la buna organizare a muncii tractoriștilor, să vegheze în permanență ca aceste indicații să fie respectate cu strictețe. Odată cu arăturile adinei de toamnă să se urmărească distrugerea haturilor, defrișarea pilcurilor de mărăcini- șuri și pomi răzleți. în felul acesta se vor crea tarlale mari care să ușureze buna folosire a tractoarelor și mașinilor agricole.Zilele bune de lucru din această perioadă trebuie folosite din plin pentru grăbirea arăturilor adinei de toamnă. S-ar putea ca mai tîrziu vremea să devină ploioasă, fapt care îngreunează executarea acestor lucrări. Iată de ce este necesar să se treacă neîntîrziat cu toate forțele la executarea arăturilor adinei pentru culturile de primăvară. Fiecare zi, fiecare ceas trebuie folosite din plin.Executîndu-se arături adînci pe toate terenurile care urmează să se însămînțeze în primăvară, folosindu-se cantități cît mai mari de îngrășăminte, care să fie îngropate adînc sub brazdă, se creează condițiile necesare pentru obținerea unor recolte bogate în anul viitor.

La pescuit pe lacul amenajat de colectiviștii din comuna Știubieni, regiunea Suceava.

Veștide la corespondenți
ECHIPA DE CONSTRUCTORI 

ȘI-A FĂCUT DATORIA

Gospodăria agricolă colectivă 
„Răscoala din 1907" din Obedeni, 
raionul Oltenița, și-a planificat ca, 
In acest an, să construiască o pu- 
iernifă, o îngrășătorie de porci și 
o maternitate de scroaie. Printr-o 
bună organizare a muncii, adăpostu
rile au și fost date în folosinfă. 
Confectfonîndu-se pe plan local 
600 000 de cărămizi (la arderea că
rora s-a iolosit lemn rezultat din 
deirișări) precum și alte materiale 
din resurse locale, prețul de cost a 
fost redus la jumătate iată de cel 
planificat. La aceste lucrări s-a 
evidențiat echipa de cărămidari con
dusă de comunistul Neacșu Constan
tin și echipa de contractori condusă 
de Neagu Dumitru.

ȘERBAN ILIE

TOATE CONSTRUCȚIILE 
SÎNT TERMINATE

Sectorul zootehnic a! gospodăriei 
colective „7 Noiembrie"-Cocaragea- 
ua, raionul Fetești, a fost înzestrat 
cu noi obiective necesare adăpostirii 
animalelor. Pentru anul 1962, colecti
viștii de aici au avut planificat să 
execute: 3 cotele de păsări a cite 
1.000 de capete, 2 îngrășătorii a cite 
500 porcine, un grajd pentru 100 de 
bovine, un saivan a 500 capete și 
un incubator tip-cameră. în afară de 
aceste construcții care au fost ter
minate, harnicii colectiviști au mai 
ridicat peste plan, un cotei de pă
sări a 500 de capete și o îngrășăto
rie de porci. Folosind în bună parte 
material din resurse locale, gospo
dăria a economisit peste 200 000 de 
lei.

D. LAURENTIU

ADĂPOSTURI
ȘI PENTRU ANIMALELE 

CARE VOR FI CUMPĂRATE 
IN 1M3

Fermele de animale ale gospodă
riei agricole colective „Unirea" din 
comuna Căciulafi .raionul Urziceni, 
cuprind 229 bovine, 411 ovine, 145 
de porci, peste 2.580 de păsări. 
Pentru adăpostirea animalelor existente precum și a celor ce se vor 
adăuga in anii următori colectiviș
tii din Căciulafi au ridicat anul a- 
cesta 4 grajduri a 100 de capele 
bovine, 2 puiernițe, o îngrășătorie 
de porci, o maternitate de scroafe și 
un saivan.

Un sprijin permanent pentru 
terminarea la timp a construcțiilor 
zootehnice l-au avut colectiviștii din 
partea comitetului raional de partid 
și a consiliului agricol raional.

GEORGETA NECULCE

Gospodăria colectivă din Mirăslău, regiunea Cluj, a crescut în acest an peste 5.000 de păsări. în fotografie : colectivista Ispas dînd păsărilor hrana
Gospodăria agricolă colectivă >,8 Mai" din Sînpetru

O bogata și puternică gospodărie
colectivă în Țara BîrseiȚara Bîrsei, această minunată cimpie dintre munți, este cunoscută nu numai prin îneîntătorui său decor natural, ci și datorită activității rodnice pe care o desfășoară gospodăriile colective de aci. Cine n-a auzit oare despre gospodării colective ca cele din Hălchiu, Hărman, Bod, Codiea etc. ? Buna organizare a muncii, frumoasele rezultate de producție și economice dobîndite de aceste unități, le-au purtat faima în întreaga țară. Din bogata lor experiență au învățat și învață numeroase gospodării.Este cazul gospodăriei colective „8 Mai“ din Sînpetru, care ca urmare a muncii politice ți organizatorice desfășurate de organele de partid și de stat pentru ridicarea tuturor gospodăriilor colective la nivelul celor fruntașe, a ajuns să „rivalizeze" cu gospodării colective ca cele amintite mai sus. Pentru a demonstra lucrul acesta, este suficient să ne referim la principalii indicatori economici care arată progresul oricărei gospodării colective, și anume la valoarea fondului obștesc și a veniturilor bănești raportate la suta de hectare teren.Gospodăria colectivă „8 Mai" a încheiat anul trecut cu un fond de bază, raportat Ia suta de hectare teren agricol, în valoare de 313.017 lei, iar veniturile bănești realizate, raportate la aceeași unitate de suprafață, au fost de 540.371 lei. Anul acesta, conform prevederilor de plan, fondul indivizibil la suta de hectare va crește la circa 400.000 lei, urmind ca veniturile bănești, raportate la aceeași unitate de suprafață, să fie de aproape 600.000 lei.Cum a ajuns colectiva din Sînpetru la asemenea rezultate economice? Răspuns la această întrebare am aflat într-una din zilele trecute, stind de vorbă cu tovarășii Gheor- ghe Munteanu și Alexandru Bănu- lescu, președintele și inginerul agronom ai gospodăriei.— Așezarea gospodăriei la numai cîțiva kilometri de Brașov, mare centru industrial al țării — spunea tov. Munteanu — ne-a determinat 

să dăm o mare atenție dezvoltării acelor ramuri de producție care ne permit să contribuim într-o măsură din ce în ce mai mare la aprovizionarea orașului cu produse agro- alimentare. Documentele de partid apărute în ultima VTeme, recomandă gospodăriilor colective din zona preorășenească să dezvolte sectoare de producție ca cel zootehnic, legumicol etc., pentru a putea face față nevoilor de consum ale populației orășenești. Urmind aceste indicații prețioase date de partid, și noi am dezvoltat în ultimii ani, alături de cultura cerealelor și a plantelor tehnice, puternice ferme de animale și am extins permanent suprafețele cultivate cu legume. Astfel, anul a- cesta am ajuns să cultivăm cu legume 71 de hectare, față de 15-20 de hectare cultivate cu 4-5 ani în urmă, iar sectorul zootehnic cuprinde în momentul de față 814 taurine, din care 414 vaci de lapte, 995 de porcine din care 95 de scroafe, 1.575 de ovine și 5382 de păsări. Raportată la suta de hectare, încărcătura de animale este următoarea: 63 de taurine din care 31,7 vaci, 78,7 porcine din care 7,5 scroafe, 116 ovine și 1.019 păsări.Așa cum lesne se poate înțelege, dezvoltarea diferitelor ramuri de producție și îndeosebi a creșterii animalelor, a dus la o sporire permanentă a averii obștești, avere a cărei valoare se ridică în prezent la peste 5.000.000 de lei. Firește că mărirea averii obștești duce nemijlocit Ia creșterea veniturilor bănești, ca urmare a posibilităților pe care le are gospodăria de a valorifica produse vegetale și animale tot mai multe.Intr-adevăr, dezvoltînd multilateral producția agricolă, luptind pentru obținerea unor recolte bogate (anul acesta s-a realizat o producție de 3.227 kg grîu, 22.000 kg cartofi, peste 25.000 kg cicoare și circa 30.000 kg roșii în medie la hectar), colectiviștii din Sînpetru sporesc necontenit și producția-marfă. în ce privește modul de valorificare, aproape în exclusivitate produsele sînt vîndute statului pe bază de con

tract Pentru 1962, bunăoară, au fost încheiate contracte pentru vîn- zarea către stat a 210 tone de cereale, 350 tone de cartofi, 990 tone de legume, sfecla de zahăr de pe 202 hectare, cicoarea de pe 100 hectare etc., iar în sectorul zootehnic: peste 135.000 kg de carne (circa 10 tone la suta de hectare), 1.000.000 litri de lapte de vacă, 12.000 kg de brînză de oaie, 2.600 kg de lînă, 7.200 kg de smîntînă, 25.000 de ouă și alte produse. Din vînzarea acestor produse, gospodăria va realiza un venit bănesc de peste 7.500.000 lei, din care peste 2.500.000 lei vor proveni din sectorul zootehnic și circa 600.000 lei din cel legumicol. Numai ca avansuri în contul produselor contractate, s-au încasat anul acesta 2.663.165 lei, bani cu care gospodăria și-a acoperit o bună parte din cheltuielile de producție, de investiții și cele necesare distribuirii de avansuri la membri. Livrînd ritmic produsele contractate, pînă la începutul lunii octombrie în casa colectivei au mai intrat alți aproape 3.000.000 de lei. Ca buni gospodari, colectiviștii au alocat din sumele încasate 948.100 lei fondului de bază (din planul anual de 1.197.600 Iei), fond care a fost folosit pentru ridicarea de noi construcții zootehnice, introducerea de adăpători automate în grajduri, procurarea de diferite utilaje etc. De asemenea, 1.217.000 lei au fost repartizați membrilor, în avansuri lunare, de cite 10 lei la ziua-muncă. Anul acesta, media de zile-muncă pe colectivist apt de a munci va fi de peste 300, față de 287 în anul trecut și 196 cu doi ani în urmă. în ce privește valoarea unei zile-muncă, ea va fi în anul acesta de 36 de lei, din care cel puțin 25 Iei în numerar.Pentru anul 1963, gospodăria ți-a propus să sporească cu peste 100 de capete numărul taurinelor, ai ovinelor cu 300, să îngrașe mai inulți porci, să crească mai multe păsări și să extindă cu încă 31 de hectare suprafața grădinii de legume.P. VOICULESCU
/Cîteva constatări pe marginea acțiunii 

de fertilizare a solului
(Urmare din pag. 1)din 17.580 hectare cite sînt prevăzute în plan a se realiza în. această toamnă, arată slaba preocupare a colectiviștilor din acest raion privind fertilizarea solului.Față de această situație este necesar să se ia măsurile ce se cuvin ca o dată cu aratul celor aproape 30.000 de hectare să se încorporeze în sol toate îngrășămintele naturale existente în gospodăriile colective. Pentru a ține pasul la fertilizare cu ritmul arăturilor adînci, este necesar să se organizeze în gospodăriile colective convoaie; de 20-25 de atelaje care să transporte zi de zi gunoiul la cîmp. Convoaiele trebuie conduse de cîte un brigadier, care să urmărească, pe lîngă impulsionarea ritmului la cărat, și împrăștierea uniformă a gunoiului pe cîmp.

V. CAZACU

In raionul LehliuMuncind cu hărnicie, sub îndru
marea organizațiilor de partid, colec
tiviștii din cele 63 de gospodării a- 
gricole colective din raionul Lehliu 
cu sprijinul mecanizatorilor din 
S.M.T. au reușit să termine la timp 
însămîntările de toamnă. De mențio
nat că și în acest an multe gos
podării agricole colective din raionul 
Lehliu, au acordat atentfe fertilizării 
solului cu gunoi de grajd care a fost 
încorporat sub brazdă o dată cu ară
tura adîncă de toamnă.

Colectiviștii din gospodăria agri
colă colectivă „Viață Nouă" din co
muna Dor Mărunt, au încoporat anul 
trecut cantități însemnate de gunoi 
de grajd pe unele suprafețe culti
vate cu grîu, porumb și sfeclă de za. 
hăr, fapt care a determinat obținerea 
unor producții sporite la hectar.

Astfel în condițiile acestui an ne

favorabil culturilor de cîmp, brigada 
tov. Isăc Vasile, care a incorporat 
cile 20 de tone de gunoi de grajd 
sub brazdă la ha, a realizat 4.200 kg 
de porumb stiuleti la hectar, fafă de 
2.200 cit a realizat brigada a II-a 
condusă de M. Dumitrache, care n-a 
fertilizat solul. De asemenea, brigada 
a VIII-a condusă de Alexandru Oan- 
cea, încorporînd cîte 20 de tone de 
gunoi de grajd Ia ha, pe toată su
prafața semănată cu grîu, a obținut, 
in acest an, cite 2.700 kg de grîu la 
hectar, cea mai mare producție pe 
gospodărie.

Producțiile mari obținute de acești 
brigadieri au confirmat încă o dată 
avantajele fertilizării solului cu gu
noi de grajd. Așa se explică faptul 
că în acest an toate cele 8 brigăzi 
de cîmp și-au organizat platforme de 
gunoi în cîmp, iar după termina
rea arăturilor de vară au transpor
tat pe suprafețele ce urmau a fi cul
tivate cu grîu, peste 2.000 de tone de 
gunoi de grajd.

Pentru ca transportul să se facă 
cit mai repede, consiliul gospodăriei 
a solicitat sprijinul S.M.T. Lehliu, 
care i-a pus la dispoziție remorci. 
Așadar, cu mijloacele mecanizate cît 
și cu atelajele proprii, tot gunoiul de 
grajd existent în platforme a fost în
corporat în sol, asigurîndu-se de pe 
acum condițiile pentru realizarea u- 
nei recolte sporite la hectar în anul 
viitor.

O preocupare intensă pentru fer
tilizarea solului cu gunoi de grajd 
există și la gospodăria colectivă „30 
Decembrie" din comuna Steiănești. 
In prezent aici se lucrează la tran
sportul ultimelor 300 de tone de gu
noi de grajd pe suprafețele pe care 
se fac arături adînci de toamnă. La 
fel au procedat și colectiviștii din 
comuna Plevna, care au fertilizat 130 

de hectare cu 2.600 de tone și cei 
din comuna Sălcioara, care au fertili
zat 268 hectare.PREA PUTINA PREOCUPAREAr fi nejust să nu apreciem mun
ca consiliului agricol raional pentru 
grija pe care o manifestă iată de în
tărirea economico-organizatorică a 
gospodăriilor agricole colective. Și 
totuși problema fertilizării solului cu 
gunoi de grajd nu este în preocupa
rea consiliului agricol raional.

L-am întrebat pe tov. ing. M. Bră- 
neanu, președintele consiliului agri
col raional, despre felul în care se 
desfășoară acțiunea de fertilizare cu 
gunoi de grajd.

— Nu prea stăm noi bine cu ferti
lizarea, dar întreabă-1 d-ta pe tov. 
Bucur, vicepreședintele consiliului, 
care este în măsură să vă pună la 
curent cu datele care vă interesea
ză. Tov. Bucur mi-a indicat pe tov. 
Popescu, tehnicianul care răspunde 
de întocmirea situației operative. 
Este drept că tovarășul respectiv era 
în posesia datelor care i s-au transmis 
de către inginerii din gospodăriile 
colective. Atunci însă cînd l-am ru
gat să-mi dea planul de fertilizare al 
fiecărei gospodării, n-a avut de unde 
să-l ia, fiindcă în realitate nici nu 
există. Se pune întrebarea : Cum 
pofi să impulsionezi transportul guno
iului de grajd în cîmp, cînd nici nu 
știi cît anume și-a planificat fiecare 
unitate ? Nu-i de mirare că în raion 
sînt gospodării care au fertilizat su- 
praie(e foarte mici, cum este cazul 
gospodăriilor colective din comunele 
Lupșanu, Lehliu-Săpunari, Grivifa Ro
șie etc. Ce explicații poate să dea 
consiliul agricol raional pentru fap
tul că gospodăria colectivă „N. Belo- 
iannis" din Brănești, (președinte tov. 
Ion Cosma), gospodăria „Grigore 
Preoteasa" din comuna Frăsinet, 
(președinte tov. Grigore Bică), gos
podăria „Ialomița" din comuna Axin- 

te, (președinte Marin Barbu) și multe 
altele, n-au transportat nici o căruță 
de gunoi de grajd In cîmp, cu toate 
că au însemnate cantități care stau la 
marginea drumurilor ori în platfor
me. Și aceasta cînd gospodăriile dis
pun de suficiente atelaje ți brațe de 
muncă.

Ritmul nesatisfăcător in care se 
desfășoară fertilizarea solului cu gu
noi de grajd în raionul Lehliu este 
concludent și din cifrele ce urmează: 
din 17.200 de hectare planificate, au 
fost fertilizate numai 3.051 ha. și a- 
cestea numai suprafețe însămînțate 
cu păioase. Aceasta este cartea de 
vizită a consiliului agricol raional 
Lehliu în acțiunea de fertilizare a 
solului cu gunoi de grajd.PETRE ZBÎRLEA

În raionul Tituîn acest an, cu tot timpul neprielnic, gospodăria colectivă „Pictor Grigorescu" din comuna Pitaru, raionul Titu, a dobîndit o producție medie de 3.310 kg porumb boabe la hectar.— Tot „secretul" — spune inginerul Eugen Pavelescu, constă în faptul că în toamna anului trecut noi am arat adînc terenul și l-am fertilizat cu circa 20 tone de gunoi de grajd la ha. De altfel foloasele îngrășării solului s-au văzut și la cultura griului, care în acest an ne-a dat o producție medie de peste 1.840 kg la hectar.Convinși de marile avantaje ale arăturii adînci și fertilizării solului, în aceste zile colectiviștii din Pitaru transportă pe terenurile prevăzute a fi însămînțate în anul viitor cu porumb și sfeclă de zahăr gunoiul de grajd pe care-1 depozitează în platformele făcute la capul locului. Alți colectiviști împrăștie gunoiul pe cîmp. Pe de altă parte, mecanizatorii din brigada a X-a de la S.M.T. Titu de sub conducerea șefului de brigadă Aurel Bătrîneanu, zoresc cu executarea arăturilor adînci, încorporînd totodată gunoiul de grajd sau superfosfatul sub brazdă.— După ploile căzute în ultima vreme, spunea, șeful brigăzii de tractoare, putem lucra cu ușurință cu 

plugurile echipate cu 3 brazde și scormonitori. Tractoriști ca Ion Iacob, Dumitru Nagodă și Marin O. Nicolae, realizează zilnic cîte 2,5-3 ha la arături, la adîncimea de peste 35 cm.Muncindu-se cu vrednicie, aici s-a reușit a se ara pînă de curînd a- proape 400 de ha din cele 680 ha planificate. Totodată au fost încorporate în sol aproape 700 tone gunoi de grajd și peste 15 tone de superfosfat.Și vecinii Pitărenilor, colectiviștii din Romînești, zoresc cu căratul în cîmp și încorporarea sub brazdă a gunoiului de grajd. Aici au fost identificate 80 de hectare care vor fi fertilizate, din care 50 ha vor fi însămînțate cu porumb, 20 ha cu cartofi și 10 ha cu sfeclă de zahăr. Se adună atît gunoiul din gospodărie, cît și cel de prin curțile oamenilor. Acolo unde s-au executat arăturile adînci din vară, gunoiul se adună la capul locului și se depozitează în platforme pentru a fi împrăștiat pe teren primăvara de timpuriu. Dimpotrivă, acolo unde se face ogor de toamnă el este îngropat acum sub brazdă, cîte 20 de tone gunoi la hectar.însemnate cantități de îngrășăminte naturale și chimice au administrat și colectiviștii din Produ- lești, Ungureni, Potlogi, Cornățel, Malu Spart, Crevedia și altele.Cu toate acestea, pe întregul raion Titu, atît arăturile adînci cît și fertilizarea solului nu se desfășoară satisfăcător. Din cele 35.200 hectare ce trebuie pregătite în toamnă pentru a fi însămînțate în primăvară, nu au fost arate pînă la data de 25 octombrie decît 16.217 ha, din care cea mai mare parte au fost lucrate în vară. Pe întinse suprafețe mai sînt de executat arături adînci de toamnă îndeosebi în gospodăriile colective din Comunele Sălcuța, Braniștea, Florești, Petrești, Sîrbeni și Poenari (între 349—768 ha).Cît privește fertilizarea solului, această acțiune este și mai mult rămasă în urmă. Pînă acum au fost fertilizate cu îngrășăminte naturale doar vreo 680 ha, cu 10.350 tone, iar cu îngrășăminte chimice circa 760 ha cu 200 tone. Ceea ce este 

mai grav, este faptul că unele gospodării colective printre care cele din Conțești, Beșteloaia, Sălcuța, Crovu și Sîrbeni, nu au aplicat în această toamnă nici îngrășăminte chimice, dar nici naturale. Nu cumva în aceste gospodării se mai practică dăunătorul obicei de a se arunca gunoiul la rîpă ? Dacă nu, atunci de ce gunoiul de grajd, această adevărată bogăție, nu este adunat, transportat și împrăștiat pe ogoare pentru a fi încorporat în sol 7De rămînerea în urmă îndeosebi a acțiunii de fertilizare a solului se fac vinovate și organele consiliului agricol raional. Nimeni de aici nu știe la ora actuală ce suprafețe au fost fertilizate, ce cantități de îngrăș'iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiniiiiiiiiiiiiir.
C O N Craioanele Oltenița, Titu și Lehliu, cu privire dată cu arătura adîncă de toamnă a scos înRaidul întreprins in la fertilizarea solului o evidență unele lucruri bune dar și o serie de lipsuri, care se cer a fi urgent remediate. Astfel, se constată că problema fertilizării solului este privită de către consiliile de conducere ale gospodăriilor colective și de către cadrele de specialitate din aceste raioane, cu foarte puțin simț de răspundere. Faptul că în regiunea București au fost fertilizate pînă la 25 octombrie numai 15.545 de hectare cu îngrășăminte naturale, din cele 480.693 hectare, pe care s-au făcut arăturile adinei este semnificativ în această privință. în afară de raioanele amintite mai sus, acțiunea de fertilizare a solului cu îngrășăminte naturale se desfășoară slab și în Taloanele Slobozia (1.480 hectare), Turnul Măgurele (1.000 hectare) și altele.într-un ritm nesatisfăcător se desfășoară această acțiune șl în gospodăriile agricole de stat în gospodăriile de stat din Trustul Călărași, de pildă, au fost fertilizate cu gunoi de grajd abia 781 hectare, iar în cele din Trustul București numai 350 hectare. în total au fost încorporate în sol, în gospodăriile de stat din regiunea București, numai 52.768 tone de gunoi pe 2.496 hectare, ceea ce este foarte puțin față de posibilitățile existente.Mecanizatorii zoresc în aceste zile executarea arăturilor adînci de toamnă. Pentru ca o dată cu această importantă lucrare să se încorporeze în sol cît mai mari cantități de gunoi de grajd, toate, forțele existente în gospodăriile de stat și colective trebuie să fie’ îndreptate spre transportul gunoiului și împrăștierea lui pe cîmp înaintea efectuării arăturilor adînci de toamnă. Consiliile de conducere și cadrele tehnice din aceste unități, precum și consiliile agricole regional și raionale trebuie să treacă la această acțiune cu toată răspunderea. Acțiunea de fertilizare a solului trebuie să se transforme într-o adevărată acțiune de masă. Numai astfel se vor asigura baze trainice recoltei anului viitor.

șăminte au fost administrate pe ogoare. De altfel nu-i de mirare a- cest lucru, deoarece de mai bine de 3 săptămîni nu s-a cerut gospodăriilor colective să comunice realizările privind această acțiune.Intrucît muncile în cîmp sînt pe sfîrșite, atelajele G.A.C.-urilor, și cînd acestea nu ajung, și remorcile S.M.T.-urilor, trebuie să fie folosite zi și noapte la căratul îngrășămintelor în cîmp în vederea încorporării lor în sol. Numai fertilizînd o cît mai mare suprafață de teren colectiviștii din raionul Titu vor do- bindi în anul viitor producții bogate la culturile ce se însămînțează în primăvară. ION LEȘEANU
LUZ I I
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Pacea poate fi menținută
Alăturl de toți oamenii muncii din 

țara noastră și noi colectiviștii din 
Odobești am urmărit cu cea mai mare 
atenție mersul evenimentelor începu
te o dată cu declarația din 22 octom
brie a președintelui Statelor Unite ale 
Americii.

Ne-am ridicat și noi cu tărie glasul 
pentru a ne exprima solidaritatea de
plină cu cauza dreaptă a poporului 
cuban. Prin măsurile plănuite de Sta
tele Unite, se pregătea cotropirea li
bertății Cubei, era amenințată în mod 
grav pacea din întreaga lume.

Dar pe globul pămîntesc există azi 
uriașa forță a celor care apără ca lu
mina ochilor bunul nostru comun, 
PACEA. Popoarele au arătat că sînt 
alături de poporul cuban, că pacea 
poate fi menținută.

în această privință, ne-a impresio
nat profund marile eforturi depuse în

aceste zile de către Uniunea Sovieti
că. Declarația guvernului sovietic, 
mesajele tovarășului N. S. Hrușciov 
au arătat lumii întregi politica lumi
noasă a U.R.S.S. care arată perma
nent calea către pace, către lichida
rea încordării internaționale.

Noi, colectiviștii din Odobești, sîn- 
tem convinși că dacă și cercurile con
ducătoare din S.U.A., ținînd seama de 
faptul că și poporul american este in
teresat în menținerea păcii — vor da 
dovadă de înțelepciune și simț de 
răspundere pentru soarta lumii, pro
blemele internaționale vor putea fi 
rezolvate în scurtă vreme, pacea va 

apărată și consolidată.

Știri externe !
4
Referendumul din Franța însemnări sportive

ti

CHIRILĂ PRIVEGHI președinte al gospodăriei agricole colective „Podgoria" din Odobești, regiunea Galați
Propuneri pline de grija pentru 

apărarea păcii

me- 
„Sa- 
pre- 

stă 
sfat.

Mecanizatorii și ceilalți lucrători ai stațiunii noastre de mașini și tractoare și-au exprimat întreaga lor a- deziune față de cauza eroicului popor cuban, amenințată în ultimele zile cu blocada, de către cercurile conducătoare ale S.U.A.Noi am văzut încăodată cîtă grijă șl înțelepciune pune guvernul Uniunii Sovietice, în frunte cu tovarășul N. S. Hrușciov, pentru menținerea și consolidarea păcii. Inițiativele constructive ale U.R.S.S. din ultimele zile au demonstrat lumii întregi că există o cale sigură pentru rezolvarea problemelor tivelor șiAsupra tn aceste
internaționale, calea trata- a înțelegirii reciproce, mecanizatorilor noștri, care zile muncesc cu avînt pen-

tru a termina grabnic arăturile adinei de toamnă, a produs o profundă impresie rapiditatea cu care au fost dărîmate unul după altul argumentele pe care și le clădiseră cercurile imperialiste pentru invadarea Cubei.Datorită nobilelor eforturi ale Uniunii Sovietice s-a demonstrat că pacea poate fi menținută.Exprimîndu-și întreaga recunoștință față de inițiativele U.R.S.S. menite a apăra pacea, oamenii cinstiți de pe întreg pămîntul nădăjduiesc că și conducătorii S.U.A. vor da dovadă de chibzuință și vor contribui la atingerea acestui mare țel.
Ing. ȘTEFAN FONEA director al S.M.T-ului Titu, regiunea București

In sprijinul Cubei
S.UA.tn aceste zile, întreaga omenire căreia îl stat scumpe idealurile libertății și păcii își exprimă solidaritatea deplină cu cauza dreaptă a poporului cuban, ia atitudine hotă- rîtă împotriva acțiunilor S.U.A îndreptate contra Cubei libere și care au creat riscuri serioase pentru cauza păcii. Tot mai multe glasuri care cer să se pună capăt acestor acțiuni se fac auzite în toate țările.In sprijinul Cubei libere se încadrează și demonstrația de acum cîteva zile a celor peste 1.000 de cetățeni americani, care au înconjurat Casa Albă purtând pancarte cu lozincile : „Să se pună capăt blocadei Cubei", „Embargoul este un act de război", „Jos politica canonierelor", „Nu vrem războaie", „Kennedy și Hrușciov, începeți tratative", „Tratative în loc de blocadă".

• Ziarele care apar la New 
York comentează favorabil noua 
inițiativă sovietică în problema 
Cubei. De pildă, „New York Ti
mes" scria : „Termenii propuși de 
Hrușciov sînt moderați și au im
presionat pe neutri. Oferta so
vietică a inaugurat o altă fază 
decisivă a problemei cubane — 
cea a negocierilor". De aseme
nea, „New York Herald Tribune" 
remarcă că „acțiunile sovietice îl 
arată pe Hrușciov ca un cons
tructor al păcii", iar editorialul 
de luni al ziarului „New York 
Times" subliniază că inițiativele 
sovietice din ultimele zile au dus 
către căutarea unei căi pașnice 
de ieșire din impasul creat.

• Casa Albă a dat publicității 
declarația președintelui J. Ken
nedy, după primirea noului 
saj al lui N. S. Hrușciov. 
lut hotărîrea adoptată de 
ședințele Hrușciov și care 
mărturie a înțelepciunii de
Aceasta este o contribuție impor
tantă și constructivă la cauza 
păcii — se arată printre altele in 
declarația președintelui S.U.A.

• U Thant, secretarul general 
provizoriu al O.N.U., a adresat 
lui Fidel Castro, primul ministru 
al Cubei, un mesaj in care de
clară că Cuba ar putea aduce o 
contribuție importantă la menți
nerea păcii în întreaga lume, în 
acest moment critic, dacă ar lua 
măsuri pentru ca construirea și 
extinderea obiectivelor și insta
lațiilor militare din Cuba să fie 
suspendate pe perioada apropia
telor tratative cu privire la nor
malizarea situației din regiunea 
Mării Caraibilor. In mesajul de 
răspuns, Fidel Castro declară, 
printre altele, că guvernul cu
ban este gata să examineze tot 
ce va ii necesar și să facă tot 
ce-i stă în putință pentru ca, în 
colaborare cu Organizația Nați
unilor Unite, să găsească o re
zolvare a actualei crize.• Secretarul general provizo
riu al O.N.U., U Thant, a plecat 
azi, 30 octombrie, la Havana. El 
tace această vizită ca răspuns la 
invitația guvernului cuban.

9 Circa 2.000 de cetățeni 
orașul La Paz (Bolivia) au 
ticipat acum cîteva zile la 
monstrația din fața clădirii
basadei S.U.A. din acest oraș, cu 
care ocazie liderul sindical Ser
gio Pas a declarat: „Noi trebuie 
să recunoaștem meritul Rusiei 
pentru că s-a putut evita războiul 
în ciuda amenințărilor lui Ken
nedy".

din 
par-
de- 

am-
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După rezultatele transmise de a- genția France Presse, asupra a 90 departamente din teritoriul francez rezultă că 46,44 la sută de alegători din numărul celor înscriși și 61,75 la sută din votanți au răspuns DA și 38,25 la sută NU la referendumul organizat de președintele Franței. După cum se știe, referendumul urmărea alegerea președintelui Franței prin vot universal, adică întărirea regimului de dictatură personală și subminarea instituțiilor democratice, republicane. De pe urma rezultatelor referendumului se pot trage cîteva concluzii semnificative.In primul rînd, procentul celor ce au spus DA este sub 50 la sută față de numărul total al alegătorilor înscriși iar cifra de 61,75 la sută din numărul total al voturilor exprimate arată o descreștere destul de a- preciabilă a francezilor ce aprobă politica generalului De Gaulle (în comparație cu celelalte 3 referendu- muri organizate în anii anteriori). Dacă la aceasta adăugăm creșterea procentului celor ce au votat NU pînă la 38,25 la sută, amintind în același timp că a crescut numărul abținerilor pînă la 22,75 la sută, avem o imagine a majorității sărăcăcioase pe care a obținut-o generalul De Gaulle, ceea ce face ca o asemenea victorie să poată fi pe drept cuvînt caracterizată ca o victorie a la Pyrhus...După cum semnalează agențiile de presă occidentale, o serie de orașe și departamente importante industriale ale. Franței ca Marsilia, Bouches du Rhon, diverse arondis- mente din Paris și centura proletară a capitalei Franței, au răspuns în majoritate NU la referendum, con- damnînd astfel regimul puterii personale.Rezultatele referendumului din Franța sînt cu atît mai semnificative cu cît referendumul s-a desfășurat în condiții deosebite. Radioul și televiziunea au stat la dispoziția regimului puterii personale pentru a convinge pe alegători să voteze DA. Generalul De Gaulle, în cîteva discursuri radiotelevizate, a amenințat pe francezi că dacă nu vor vota DA cu o majoritate foarte puternică va demisiona, (amenințarea cu demisia era pronunțată în împrejurările crizei internaționale pe care o provocase blocada navală americană împotriva Cubei).In același timp, o serie de partide politice burgheze, care s-au situat împotriva alegerii președintelui Franței pe calea votului universal, au refuzat să ducă ta comun cu
Din U. R. S. Snumeroase stat știrile ce satele și orașele italiene, la grevele, mitingurile.

ANGLIAAcțiunile S.U.A. îndreptate împotriva Cubei au fost condamnate de mii de cetățeni din Londra, care s-au adunat de curtad in Trafalgar Squar. Participanților la miting li s-a adresat o scrisoare de către cunoscutul luptător pentru pace Bertrand Russell, conducătorul „Comitetului celor 100“, în care califică blocada americană împotriva Cubei dreipt „acțiunea cea mai lipsită de răspundere" din ultimul timp. Bertrand Russell subliniază că numai reținerea manifestată de șeful guvernului sovietic, N. S. Hrușciov, a salvat lumea de cleară.Demonstranții gar Squar din spre reședința provizorie a primului ministru al Angliei, în timp ce poliția a intervenit aresttad aproxi-
la o catastrofă nu-adunați în Trafal- Londra au pornit

mativ 150 de participant la demonstrația de protest.
INDONEZIAHotărârea provocatoare a președintelui S.U.A., J. Kennedy, a stir- nit vii proteste în rindurile oamenilor muncii indonezieni. Consiliul național al celei mai mari uniuni sindicale din Indonezia, Sobsi, a dat publicității o declarație ta care protestează împotriva blocadei instituite de S.U.A. contra Cubei și prin care își exprimă aprobarea totală față de declarația guvernului sovietic în legătură cu măsurile luate de guvernul S.U.A.
ITALIATot mai sosesc din cu priviredemonstrațiile de stradă, declarațiile ta sprijinul Cubei libere.La Livorno, muncitorii docheri au Încetat lucrul și s-au Întrunit intr-un miting, la Genova 30.600 de muncitori au părăsit locurile de muncă și au defilat pe străzi. Studenții s-au alăturat muncitorilor la această manifestație de solidaritate cu Cuba. La Roma au loc in fiecare seară manifestații de stradă. Joia trecută, seara, de pildă, circa 4.000 de persoane au participat la o mare manifestație pentru cauza dreaptă a Cubei, organizată de un grup de intelectuali.Partidul Comunist Italian a lansat un apel adresat poporului italian, chemtadu-1 să acționeze, să se solidarizeze cu Cuba și să apere pacea. „Voința marii majorități a poporului italian trebuie să se manifeste puternic și în unitate, pentru apărarea libertății popoarelor^", se arată ta încheierea apelului Partidului Comunist Italian.

Fruntașii de pe meleagurile
Niprului

Din R. D. Vietnam

Mecanizarea fermelor agricole de stat
în Republica Democrată Vietnam 

primele tractoare au apărut o dată 
cu organizarea primelor ferme agri
cole de stat, la sfîrșitul anului 1955.

Fermele de stat aveau sarcina de 
a organiza în mod exemplar pro
ducția agricolă, obținînd recolte 
mari la hectar și reducând sistematic 
prețul de cost al produselor agrico
le, pe baza aplicării metodelor știin
ței agricole înaintate și a tehni
cii înaintate, pe baza organizării 
raționale a lucrărilor agricole.

S-au depus eforturi mari în dome
niul mecanizării agriculturii și al 
folosirii celor mai perfecționate 
unelte agricole. Țările socialiste, și 
înainte de toate Uniunea Sovietică, 
ajută în permanență R. D. Vietnam 
eu mijloace tehnice și specialiști, 
pentru a se accelera mecanizarea 
fermelor de stat, care constituie 
baza agriculturii socialiste în repu
blică.

Crește numărul fermelor de stat 
și sporesc suprafețele însămânțate. 
Mari întinderi de pămînt din Viet
namul de nord au fost defrișate și 
însămânțate cu culturi tropicale teh
nice, care prezintă o mare valoare 
pentru economia țării. în aceas
tă direcție mecanizarea a jucat 
rol de prim ordin.

în prezent, fermele agricole 
stat din R. D. Vietnam dispun 
peste 1.000 de tractoare convențio
nale de 15 c.p. și au cîteva mii de 
alte mașini agricole din cele mai 
felurite. Această cifră e o cifră im
portantă pentru o țară care abia de 
scurt timp a scuturat jugul colo
nialismului și al feudalismului.

La un mare număr de ferme agri
cole de stat lucrările agricole sînt 
în întregime mecanizate. La ferma 
de stat Song Kon s-au mecanizat 
toate lucrările de cultivare a porum
bului.

Lucrările de pe plantațiile de tu- 
. u I I - —

tun, arahide, soia, bumbac etc. sînt 
mecanizate în proporție de 70 la 
sută.

Acțiunea de mecanizare a ferme
lor agricole de stat se desfășoară 
intr-un ritm intens și în domeniul 
creșterii animalelor etc.

Alături de mașinile agricole de 
mare capacitate, la fermele de stat 
ocupă un loc de seamă mașinile mici 
și inventarul agricol 
produs tn țari.

Ministerul fermelor 
R. D. Vietnam a dat o
sebită formării de cadre calificate 
de mecanizatori la sate. Pe ogoarele 
fermelor de stat și în atelierele de 
reparații lucrează mii de tractoriști și mecanizatori care ieri încă erau țărani sau soldați.

Datorită mecanizării continue a 
lucrărilor agricole, fermele de stat 
vor obține în viitor noi și însemnate succese.

perfecționat,de stat al 
atenție deo-

Regiunea Dnepropetrovsc, Înainte 
de altele ale Ucrainei, a terminat la 
timp recoltarea porumbului de pe 
826 de mii de hectare. Regiunea a 
dat statului mai mult de 21 milioane 
puduri de porumb.

In ciuda timpului nefavorabil multi 
agricultori au obținui o recoltă mare. Eleva și urmașa lui Marc Ozemîi, 
conducătoarea colhozului „Rusia" din 
raionul Verhnedprovscaia, A. M. Ko- 
zub, a obținut de pe o suprafață de 26 de hectare semănate cu hibrizi 
„Dneprovschi 90", cite 102 chintale 
porumb la hectar.

Antonina Mitrofanova Kozub a 
terminat Institutul de agricultură fără să rupă contactul cu producția și a 
primit diploma de agronom. Dar și 
după aceasta ea n-a părăsit colecti
vul. Experiența ei bogată și cunoș
tințele căpătate o ajută să obțină re
colte bogate.

Și în altă parte a regiunii, în 
colhozul „Ucraina” din raionul Vasi- 
lievschi, conducătoarea de colhoz 
Maria Bilîc a strîns de pe 150 hec
tare în medie 52 de chintale de po
rumb, iar de pe o suprafață de 50 
hectam cite 63 de chintale de po
rumb boabe. In acest artei de pe 
toată suprafața de 2.152 hectare s-a 
recoltat cite 40 de chintale de po
rumb boabe la hectar.

La obfinerea unei bogate recolte 
de porumb au contribuit și mecani
zatorii. De pildă, în sovhozul Dnepro- 
petrovschi, unde ei au lucrat 3.000 
hectare, cu toate condițiile nepriel
nice, s-au strlns mai mult de 30 
chintale de porumb boabe la hectar. 
Tractoriștii Nicolai Sarai, Anatoli 
Bandorenco și Nicolai Ilușenko au 
obfinut de pe o suprafață de 154 
hectare cite 43 chintale de porumb 
boabe la hectar, iar Vladimir Junu- 
denco și Procofi Ivanenco, cite 49 
chintale de porumb boabe la hectar, 
de pe 153 hectare.

Mecanizatorii au devenit 
în munca pentru recoltarea 
bului.

— Mă oblig să string cu
neț“-ul meu, porumbul de pe 
hectare în 30 de zile, a declarat 
combinerul colhozului „Leninu din ra
ionul Sofievschi, comunistul Piotr

ir un tați 
porum-

Gordeevici Sereda. Și angajamentul 
lui a devenit faptă.

— Pe mine m-au mișcat cuvintele 
Nadejdei Grigorievnî Zagladi — 
a spus Piotr Gordeevici. In ese am 
văzut atita dragoste pentru patrie, 
pentru omul muncii, atita Înțelep
ciune.

Strîngerea la timp și în bune con
diții a recoltei de porumb din acest 
an a devenit obiectivul de frunte al 
Întrecerii socialiste între mecaniza
tori. Ca și în anii trecuți, tonul l-au 
dat cei din Nicopolsc. In colhozul 
„Prietenia* din raionul Nicopolsc, 
toate cele 9 combine au lucrat din 
plin astfel că în 18 zile a fost strîn- 
să recolta de pe 1.017 hectare.

Agregatul lui Piotr Sereda a lu
crat în 2 schimburi și a recoltat în 
fiecare zi porumbul de pe 17 hecta
re depășind zilnic norma. Piotr Se
reda a strlns toată recolta de po
rumb în colhozul natal, apoi agrega
tul lui s-a mutat in raionul vecin 
Sorschi, pe tarlalele colhozului „Zo
rii comunismului". Mecanizatorii n-au 
plecat de acolo pînă n-au recoltat 
porumbul efe pe 200 hectare.

După aceasta agregatul s-a mutat 
in colhozul „Lenin- din raionul Pia- 
tihatschi. In curînd, de acolo a sosit 
vestea îmbucurătoare: comunistul 
Piotr Sereda a recoltat mai mult de 
500 hectare de porumb.

Piotr Sereda nu e singur. Pe cîm- 
piile regiunii lucrează o armată nu
meroasă de mecanizatori fruntași. 
Ștefan Nahman, de pildă, cu o com
bină „Hersonet* a strîns porumb de 
pe 633 hectare în<teplinind într-o 
lună mai mult de 4 norme sezoniere. 
De asemenea, de pe o suprafață de 
peste 500 hectare au strîns porumb 
fără întîrziere mecanizatorii Ivan 
Dudco și Boris Tranco.

Pe drumurile Ucrainei, ziua și 
noaptea, au gonit autocamioanele 
încărcate cu porumb auriu. La punc
tele de predare a porumbului se mai 
așteaptă încă cîteva milioane de 
puduri. Acesta este cel mai de preț 
dar al agricultorilor din Dneprope
trovsc, făcut patriei iubite în cins
tea celei de a 45-a aniversări a 
Marelui Octombrie.

A. NIJEGORODOV

Partidul Comunist Francez campania politică pentru NU. Pe de altă parte, numeroși lideri politici burghezi care făcuseră declarații în spiritul lui NU n-au dus, în departamentele care reprezentau fieful lor electoral, nici un fel de propagandă politică activă sub pretextul că lasă alegătorilor libertatea să-și spună, neinfluențați de nimeni, părerea în cadrul referendumului. Comentatori de presă occidentali apreciau, de aceea, că doar aproximativ 10 la sută din totalul NU-urilor este dat de alegători care au răspuns cuvintelor de ordin al partidelor burgheze M.R.P., radicali și radicali socialiști, independenți etc., iar aproximativ 25 la sută reprezintă procentajul dat de acei care deobicei votează pentru Partidul Comunist Francez.Votul exprimat în cadrul referendumului indică tendința poporului francez care, manifestîndu-și opoziția față de întărirea regimului dictaturii personale, nu dorește în a- celași timp să se reîntoarcă la regimul deselor schimbări de guverne, al politicianismului și lucrăturilor de culise. El așteaptă din partea partidelor republicane programul unei democrații reale, bazată pe schimbări economice profunde, care să ducă la ridicarea nivelului material de trai al maselor și la înflorirea independenței și libertății Franței.Din acest punct de vedere, referendumul a prezentat un sondaj interesant pentru viitoarele alegeri parlamentare care vor avea loc în cursul lunii noiembrie. Dacă la referendum s-a observat o scădere simțitoare a numărului celor care s-au pronunțat pentru DA, adică pentru persoana generalului De Gaulle, trebuie adăugat că influența politică pe care o exercită partidul guvernamental U.N.R. este cu mult mai mică decît acea pe care o exercită însuși președintele Franței. De aceea, observatorii politici din Paris consideră că se poate prevedea, în viitoarele alegeri parlamentare, o scădere mare a voturilor pentru partidul gaullist și o creștere substanțială a voturilor care vor fi date partidelor de stînga și în primul rînd Partidului Comunist Francez. E de adăugat, în același timp, faptul că alegerile parlamentare franceze se vor desfășura într-un climat internațional însănătoșit, în urma inițiativelor recente constructive ale Uniunii Sovietice în problema cu- bană, ceea fluența în Franței.

Pe la ora 8 dimineața am poposit la sediul gospodăriei colective „Gh. Doja“ din comuna Borș. Aici, la această oră toată lumea era la lucru, la cîmp. în birou se afla numai contabilul, care se ocupa de niște situații. Totuși avem un dram de noroc : peste cîteva minute și-a făcut apariția președintele asociației sportive, respectiv brigadierul Kolo- man Varga.— Ai sosit la timp, i se adresează tov. Balaș Molnar, președintele consiliului raional U.C.F.S. Oradea, care ne însoțea. Chiar pe dumneata te căutam.— Foarte bine. Dar vă rog să mă scuzați numai cîteva clipe. Știți, trebuie să fac formele necesare pentru deplasarea echipei feminine de volei la Sărmășag.— Dar cu ce prilej ? îl întrebăm noi.— Păi, nu v-a spus tovarășul Molnar ? Mîine fetele noastre au meci de campionat. Trebuie să știți că avem fete de ispravă. Sînt fruntașe la munca cîmpului și foarte bune la sport. Echipa noastră de volei este alcătuită într-un lot bine închegat, ne spune zîmbind tov. Varga. Toate jucătoarele lucrează în brigada a IV-a legumicolă.Apoi, inimosul brigadier ne-a povestit, pe îndelete, despre începuturile activității sportive în comună.Prin anul 1958, cu prilejul Sparta- chiadei de vară a tineretului, s-au organizat primele concursuri de mai mare amploare la atletism, volei, ciclism și popice. Tot atunci am început construirea unui stadion care cuprinde un teren de fotbal, teren de volei, pistă de alergări, sectoare cu gropi pentru sărituri, precum și o popicărie. Atunci s-a pus și bazele echipei feminine de volei despre care v-am amintit și care este alcătuită din tinere colectiviste, cum

sînt: Elisabeta Kiss, Eva Vass, Ileana Szaporan, Irina Renzeș etc.După aproape o oră ne-am deplasat la sectorul legumicol, unde am avut prilejul să le vedem la lucru pe componentele echipei de volei.— Anul acesta, ne-a spus tînăra colectivistă Elisabeta Kiss, am obținut rezultate dintre cele mai bune. Avem recolte bogate de cartofi, vinete, castraveți, roșii, fasole și altele.In pauza de la prînz (între orele 13—15), după ce au luat masa, fetele din echipa de volei s-au dus la stadion, unde au făcut un ușor antrenament în vederea jocului de duminică. Apoi, după-amiază și-au continuat munca la sectorul legumicol. Au lucrat pînă pe înserat, cînd au revenit acasă. Fiecare și-a luatj echipamentul necesar și-au pornit de îndată la drum, cu destinația comuna Sărmășag, unde aveau să susțină, a doua zi dimineața, meciul de campionat.
★Duminică după-amiază, aproape- toți locuitorii din comună erau pre- zenți la stadion, unde aveau loc concursuri de atletism, popice, jocuri de volei și fotbal, în cadrul „Cupei Agriculturii14, ediția 1962. Concurenții își disputau întîietatea cu multă ardoare, dovedind aceeași iscusință pe terenul de sport ca și în muncile agricole.Aproape de terminarea concursurilor, jucătoarele din echipa de volei și-au făcut apariția la stadion, adu- cînd o veste îmbucurătoare.— Am cîștigat cu 3—1 ! a strigat încă de la intrare tînăra Elisabeta Kiss.— Bravo, fetelor! le-a răspuns entuziasmat brigadierul Varga.în acest timp, spectatorii prezenți ca și colegele de muncă și sport le-au răsplătit cu aplauze și le-au înconjurat cu dragoste.

Gospodării agricole colective, 
membri colectiviști, 
deținători de oii ■

ce, cu siguranță, va in- mare parte destinele
ION MIHAILEANU

Intr-un sat din 
Regiunea 

Transcarpaticăînainte de instaurarea puterii vietice, satul Iasinea din Regiunea Transcarpatică (Ucraina) ocupa primul loc în acest ținut în ce privește numărul de analfabeți și locul al doilea — în ce privește bolile contagioase.în sat funcționa o singură școală de patru ani. Astăzi însă aici funcționează trei școli de 8 ani, o școală de 11 ani și patru școli elementare. Iar oamenii își pot căuta de sănătate la spitalul și policlinica satului, unde lucrează medici calificați.Se știe că Regiunea Transcarpatică este ținutul tăietorilor de păduri. în trecut însă această muncă era aducătoare de multe nenorociri. Se muncea manual, accidentele numeroase făceau nenumărate victime.

so-

In anii puterii sovietice s-a schimbat radical și munca muncitorilor forestieri. Dimineața, cînd rouă încă nu s-a uscat pe iarbă, iar ceața mai învăluie crestele munților, spre exploatările forestiere pornesc nenumărate autocamioane transportînd pe tăietorii de păduri, în loc de topoare ei au la dispoziție ferăstraie electrice. Iar deasupra pădurii a apărut un funicular. In Iasinea funcționează și marele combinat forestier „Sovetskie Karpatî".în Iasinea se află și gospodăria centrală a colhozului „O. Borka- niuk“, al cărui președinte este Mihail Spantariuk, absolvent al Universității din Ujgorod. Principala ramură de producție a colhozului este creșterea animalelor. Din primăvară pînă în tpamnă pasc turmele de vite ale colhozului pe pășunile alpine din creierul munților. Păstorii își iubesc mult meseria lor și și-o transmit din tată în fiu.Dar, Iasinea este și un colț pitoresc al Regiunii Transcarpatice. Pădurile de foioase și brazi, năvalnica Tisa, frumusețea munților atrag aici numeroși turiști. Anul trecut baza turistică de la Iasinea a deservit 18.000 de oameni, iar anul acesta — 24.000.Pe cursurile rîurilor Acișneț și Ilmeni, care brăzdează Carpații, s-au organizat crescătorii de păstrăvi, declarate rezervații. Iar în creierul munților se află o altă rezervație — acolo unde rătăcesc ,ve- stiții urși de Carpați.
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In întreaga țară se desfășoară acțiunea de contractare a ■ 
linei din producția anului 1963.

Contractați cu unitățile sau 
producție de lină de pe oile ce le dețineți.

Prin sistemul de contractări beneîiciați
— prețuri avantajoase
— împrumut de 4O’/« din valoarea contractului încheiat
— scutire de cote
— prioritate la terenurile de pășunat
Surplusurile de lînă din producția anului 1962 le puteți 

valorifica în condiții avantajoase, vînzîndu-le unităților 
D.C.A., la prețurile de achiziție.
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Jucăriile mecanizale sînt 
educative, distractive și 
prezintă în miniatura 
viețuitoarele și lucrurile 

- reale.
8e găsesc de vîniare

în toate magazinele de jucării din,țara, precum sj în magazi
nele cooperat'ivelorde consum -

GOSPODINE I
La conservarea legumelor 

și fructelor, folosiți

CONSERVANT“ și 
CAPSULE GELA TINO ASE“
produse ale cooperativei 

OHI MICA - București
Se găsesc de vînzare la magazinele 

de stat, precum și la magazinele 
cooperației de consum 

din întreaga țară
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